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2/2025

20 Kč
Pro obyvatele  
obce zdarma

Nelahozeveský 
ZPRAVODAJ

Dne 7. února 1920 byl založen Sokol Hleďsebe-Podhořany, 
dnešní TJ Dynamo Nelahozeves. 105. výročí založení si 
členové a příznivci klubu připomněli nejen na tradičních 
Šibřinkách, ale i na rovněž tradičním výročním setkání 
(více v článcích na str. 18 a 24).

Správa železnic 
pokácela velkou část 
Dvořákovy stezky
Na přelomu února a března provedla firma Strabag Rail na objednávku Správy 
železnic rozsáhlé kácení stromů na Dvořákově stezce. Pokáceno bylo několik 
desítek vzrostlých stromů podél železniční trati. Podle Správy železnic to bylo 
nezbytné, aby byla zajištěna bezpečnost provozu na trati. Proti kácení se ohra-
dily místní ekologické spolky i řada obyvatel. Legislativa je ale spíše na straně 
dráhy, jisté pravomoci má ale i místní orgán ochrany přírody, který jich však  
v tomto případě nevyužil.
Drážní zákon umožňuje kácení stromů podél trati pro zajištění bezpečnosti 
provozu. Možnost kácení se týká všech stromů, které při svém pádu mohou 
zasáhnout do průjezdného průřezu dráhy. Správa železnic tak nechala pokácet 

Pokračování na straně 12

Obec koupila v Lešanech 
další dům a pole
Obec Nelahozeves využila možnosti ke koupi dalšího 
rodinného domu v Lešanech. Tentokrát byl na prodej 
dům čp. 111 v ulici U Kapličky, kousek od lešanské 
návsi. Obec jej po jednání koupila za 13,9 milionů ko-
run, ačkoli majitelka nemovitost původně inzerovala 
za cenu o 5 milionů korun vyšší.
Dům má plochu 150 čtverečních metrů a velkorysý poze-
mek o výměře 2 107 m2, na němž se kromě samotného 

Pokračování na straně 5



2

bř
ez

en
 –

 d
ub

en
 2

02
5

O čem jednalo 
zastupitelstvo

Zastupitelstvo přidělilo dotace spolkům (viz ta-
bulka). Část dotací byla přidělena v požadované 
výši, ale některé dotace byly oproti žádostem sní-
ženy. Ekonomka obce Kristýna Janurová v této sou-
vislosti připomněla, že dotace jsou určeny primár-
ně na běžnou činnost spolků a nikoliv například  
k investicím do budov.

Zastupitelstvo rozhodlo o pořízení změny územ-
ního plánu č. 4. (Podrobnosti v článku na straně 6.)

Zastupitelstvo souhlasilo s koupí rodinného 
domu v ulici U Kapličky v Lešanech a dále o ná-
kupu pozemků rovněž v Lešanech. (Podrobnosti 
v článku na titulní straně.)

Zastupitelstvo rozhodlo o dalších investicích vol-
ných finančních prostředků. (Podrobnosti přinese-
me v příštím čísle.)

Jednání se zúčastnilo osm zastupitelů, omluven 
byl Petr Richtrmoc (Pro Nelahozeves).

17. února

Další zasedání 
Termín dalšího zasedání zastupitelstva zatím není určen. Zasedání se konají  
v zasedací místnosti SAUON v Zagarolské ulici. Termíny a místa konání zasedá-
ní se zveřejňují na elektronické úřední desce na budově obecního úřadu a na 
webových stránkách obce vždy nejméně sedm dní před konáním zasedání.
Zasedání jsou přenášena živě na internetu, vysílání je dostupné na webových strán-
kách obce v sekci Obecní úřad / Zastupitelstvo obce / Přenosy ze zasedání zastupitelstva.

Schválené dotace spolkům
Spolek Částka Účel

Gladiator Training 25 000 Kč 

Podpora rozvíjení pohybové dovednosti 
nejen dětí, se zaměřením na přípravu v oblasti 
rychle se rozvíjejícího překážkového sportu, 
pořízení potřebného tréninkového vybavení  
a vzdělávání občanů

Klub Dobrodruh  
Nelahozeves

75 000 Kč 

Pořádání volnočasových aktivit pro děti a ko-
munitu s důrazem na rodiny s dětmi. Pořádání 
příměstského tábora v délce 5 dnů, zájmový 
kroužek s venkovními aktivitami pro děti 
během školního roku apod.

Klub seniorů 200 000 Kč 

Podpora zájmových aktivit seniorů v obci, 
zejména společenské a kulturní činnosti, 
volnočasové aktivity a podpora celoživotního 
vzdělávání

Kruh přátel hudby 
Kralupy nad Vltavou

30 000 Kč 
Podpora realizace koncertů klasické hudby 
pro své členy a širokou veřejnost

Lešanský sad  
– komunitní spolek

30 000 Kč 

Revitalizace sadu Višňovka v Lešanech údrž-
bou, pořízení potřebného materiálu k údržbě, 
pořádání sousedských a volnočasových aktivit 
pro děti i dospělé v obci

Myslivecký spolek 
Kralupy Nelahozeves

75 000 Kč 
Podpora lesního hospodářství a myslivosti  
v obci

Období sboru 80 800 Kč 

Podpora pěvecké činnosti v Nelahozevsi a 
dále sponzorský dar na vystoupení sboru na 
vernisáži 10. mezinárodní výstavy krajek, která 
se koná 26. dubna v chorvatském městě Ozajl

Ochotníci  
Nelahozeves

10 000 Kč Podpora divadelní činnosti v Nelahozevsi

QESAP 20 000 Kč 

Podpora speciálně pedagogické terapie s vyu-
žitím kontaktu se zvířetem, pořízení potřebné-
ho materiálu k údržbě a volnočasové aktivitě 
občanů obce

Ski klub Kralupy 90 000 Kč 
Podpora reprezentace dětí z obce v závodním 
lyžování

TJ Dynamo  
Nelahozeves

690 000 Kč 
Podpora sportovních aktivit v obci a pokrytí 
provozních nákladů budov spolku

TJ Kralupy 
oddíl kanoistiky

35 000 Kč 
Podpora kanoistiky pro děti z naší obce, které 
navštěvují tento oddíl

TJ PTZ Viktorie  
Nelahozeves

120 000 Kč 
Podpora sportovních aktivit v obci a pokrytí 
provozních nákladů budov spolku

31. března
Zastupitelstvo schválilo dodatky ke smlouvám na 
rekonstrukci kostela (viz článek na straně 16), vý-
stavby lešanského obecního domu (článek přine-
seme v příštím čísle) a projektové dokumentace 
budoucí stomatologické ordinace v prostorách 
bývalého obecního úřadu (viz článek na straně 10). 
Schválena byla i smlouva se zhotovitelem připra-
vované výstavby chodníků ve Velvarské ulici 
(viz článek na straně 3) a smlouvy na technický  
a autorský dozor stavby.

Zastupitelstvo naopak neschválilo nákup požární-
ho přívěsu za cenu 953 tisíc korun, přičemž přibliž-
ně polovinu částky by měla pokrýt dotace. O nákup 
žádali místní dobrovolní hasiči s argumentem, že jej 
potřebují pro případné zásahy na Dvořákově stez-
ce, na kterou se lze dostat pouze podjezdem anebo 
velkou objížďkou přes Lososnici. Test však podle 
starosty Jakuba Bryndy (Pro Nelahozeves) prokázal, 
že podjezdem projede i současný hasičský zásahový 
vůz. K nákupu přívěsu se stavěl rezervovaně i zastu-
pitel Petr Richtrmoc (Pro Nelahozeves), který je sám 
členem hasičského sboru. Zastupitelé se k tomuto 
tématu pravděpodobně znovu vrátí na příštím zase-
dání, kterého by se měli zúčastnit i zástupci hasičů, 
aby potřebu nákupu přívěsu vysvětlili.

Jednání se zúčastnilo osm zastupitelů, omluven 
byl Josef Kukla (Pro lepší rozvoj v celé obci).
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Pokračuje výstavba nového chodníku v Za-
garolské ulici. Práce probíhají ve směru od 
severu k jihu. Hotov je zatím úsek v zatáčce 
vedle bývalého autoservisu a část podél od-
bočky do Vltavské a do areálu technických 
služeb. V dubnových měsících bude probí-
hat výstavba úseku v centrální části ulice, 
v prostoru obecní mateřské školy. Z tohoto 
důvodu byl v úseku dočasně stanoven zá-
kaz parkování. Rodiče, kteří ráno přivážejí 
děti do školky a odpoledne si je vyzvedá-
vají, mohou dočasně využít parkovací místa 
v ulicích U PTZ a M. Turka. Po krátkou dobu 
byla uzavřena také knihovna.
Stavba se netýká úseku před areálem D8 
Park Logistik, neboť chodník v této části 
ulice majetkově patří k areálu.
V rámci projektu měla být podle původní-
ho plánu provedena i rekonstrukce vedení 
nízkého napětí – dosavadní nadzemní sítě 
měla společnost ČEZ Distribuce přemístit 
pod zem. To se ale nakonec nestane. „Z dů-
vodu extrémního nárůstu vyvolaných in-
vestic pro připojování nových zdrojů jsme 
museli značně omezit naše rekonstrukce 
nízkého napětí. Chápeme, že by bylo vý-
hodnější využít v současné době otevřené 
komunikace, ale vzhledem k výše uvede-
nému se nedá předpokládat, že bychom se 
k této investiční akci v nejbližších pěti le-
tech vrátili,“ vysvětlila mluvčí skupiny ČEZ 
Soňa Holingerová.
Výstavbu chodníku realizuje Stavební firma 
Neumann, náklady na stavbu činí 33 milio-
nů korun. Přibližně polovinu z této sumy by 
měla pokrýt dotace.
Stavební firma Neumann bude stavět též 
nové chodníky ve Velvarské ulici. Zví-
tězila v konkurenci dalších dvou firem 
s nabídkovou cenou 29 milionů korun, 
přibližně třetinu nákladů by měla pokrýt 

dotace. Práce by měly začít v květnu nebo 
v červnu a trvat mají zhruba rok. V rámci 
projektu bude vybudován chodník téměř  
v celé délce ulice – od vjezdu do obce u areá-
lu IVAR až po křižovatku s ulicemi Pod Strání  
a U Podjezdu. V ulici se objeví dva nové pře-
chody pro chodce. Součástí stavby je též 
nová dešťová kanalizace včetně vsakova-
cího objektu, který má být umístěn na kraj 
pole naproti areálu IVAR, a nové veřejné 
osvětlení v celé ulici. Podle starosty Jakuba 
Bryndy (Pro Nelahozeves) není vyloučeno, 
že výstavba dešťové kanalizace si vyžádá na 
nějaký čas úplnou uzavírku komunikace. Po-
drobnosti zatím nejsou známy.
Po mnoha jednáních a diskusích se po-
dařilo odblokovat dlouho připravovanou 
rekonstrukci ulice V Loučkách. Příprava 
projektu se na dlouhou dobu zadrhla na 
technickém řešení odvodnění ulice. Odbor 
životního prostředí Městského úřadu Kra-
lupy nad Vltavou trval na tom, aby projekt 
zahrnoval řešení zasakování dešťových 
vod, tak jak ukládá zákon. Projekční firma 
Deskripto označovala požadavky úřadu za 
nesplnitelné. Uspokojivé řešení se nakonec 
podařilo najít projekční firmě VHS PRO-
JEKT, která se specializuje na vodohospo-
dářské stavby a s níž obec spolupracuje na 
mnoha projektech již čtrnáct let. „Vozovky, 
chodníky a vjezdy budou provedeny z be-
tonové dlažby. Odstavné plochy mají být 
provedeny z betonové zatravňovací dlažby 
tak, aby byla maximalizována možnost zá-
saku na komunikaci spadlých srážkových 
vod. Na vozovce pak budou umístěny kla-
sické uliční vpusti se zaústěním do stávají-
cí dešťové kanalizace,“ vysvětlila technické 
řešení projektantka Hana Tótová. VHS PRO-
JEKT dříve navrhoval též řešení ve formě 
podzemních zasakovacích objektů, s tím 

ale nesouhlasily Středočeské 
vodárny, které se obávaly pod-
máčení podloží stávajícího vo-
dovodu a kanalizace.
Projekt rekonstrukce bude 
nyní dopracován a následně 
obec požádá o stavební po-
volení, podle jednatele firmy 
Deskripto Petra Šarmana by se 
tak mělo stát do konce května. 
Projektová příprava probíhá již 
pátým rokem.
Právě z důvodu značných prů-
tahů projektu se obec rozhodla  
v ulici V Loučkách provést v prv-

ní polovině dubna alespoň provizorní opravy 
komunikace, která je již ve velmi špatném 
stavu. Ulice je v průběhu dne uzavřena, ob-
jízdná trasa vede novou zpevněnou cestou 
do Lešan. Na cestě je vybudována výhybna. 
Práce provádí firma Elephants.
Ještě v letošním roce by měla být zahájena 
výstavba okružní křižovatky na silnici 
608 mezi Veltrusy a Novými Ouholicemi,  
z níž se odbočuje na Nelahozeves a na 
Staré Ouholice. Stav křižovatky je dlouho-
době předmětem kritiky řidičů, protože 
místo odbočení je po setmění velmi špat-
ně vidět. Problematické je rovněž vyjíždění 
na křižovatku od Starých Ouholic, kde jsou 
špatné rozhledové poměry směrem dole-
va na hlavní silnici. Za posledních deset let 
došlo na této křižovatce k sedmi doprav-
ním nehodám.
Součástí projektu je rovněž nové dopravní 
značení. V naší obci zaznívaly v minulosti 
stížnosti, že směrová tabule ve směru od 
Nových Ouholic navádí k odbočení dopra-
va nejen na Nelahozeves, ale i na Kralupy 
nad Vltavou, a navyšuje tak v obci tranzit-
ní dopravu. Nově naprojektovaná návěst 
před kruhovým objezdem i směrová tabu-
le přímo na křižovatce již budou uvádět  
v tomto směru jen Nelahozeves.
Okružní křižovatku bude stavět Středočes-
ký kraj jako vlastník komunikace, v součas-
né době probíhá výběr zhotovitele. Odhad 
nákladů činí 32 milionů korun, práce mají 
trvat zhruba tři měsíce. Silnice má v hlav-
ním směru zůstat po celou dobu průjezd-
ná kyvadlově jedním pruhem. Po dobu 
šesti týdnů má být ale uzavřena odbočka 
na Nelahozeves. Oficiální objízdná trasa je 
navržena po obchvatu Velvar a přes Leša-
ny, lze však očekávat, že část řidičů si bude, 
jako vždy v obdobných případech, zkraco-
vat cestu po místních komunikacích. Zatím 
není jasné, zda by se tato uzavírka mohla 
časově překrývat s výše zmiňovanou uva-
žovanou uzavírkou Velvarské ulice. Starosta 
se dle svých slov bude snažit případnému 
souběhu těchto uzavírek zabránit.
Pravděpodobně v příštím roce by pak měla 
být zahájena generální rekonstrukce silni-
ce II/608 v úseku Veltrusy–Klíčany. Podrob-
nosti ohledně harmonogramu a doprav-
ních omezení zatím nejsou známy.

(mm)

Nadále probíhá výstavba chodníku  
v Zagarolské, další dopravní stavby  
se připravují

Zagarolská ulice
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Cyklostezka pod Zagarolskou  
má pravomocné stavební povolení

Rozdíl mezi cyklostezkou a cyklotrasou 
spočívá v parametrech cesty.

Cyklostezka musí splňovat určité náležitosti, pokud jde o šíř-
ku, povrch či dopravní značení. Její základní charakteristikou 
je, že provoz na ní je zcela oddělen od automobilové a mo-
tocyklové dopravy. Cyklostezky bývají kombinované s pěšími 
stezkami, jednotlivé části se pak často rozdělují do samostat-
ných pruhů, aby si cyklisté a chodci navzájem nepřekáželi.

Cyklotrasa může vést víceméně kdekoliv po stávajících sil-
nicích a cestách a žádné úpravy nevyžaduje, je pouze vyzna-
čena žlutými směrovými značkami a je zakreslena v cyklistic-
kých mapách. Jejím smyslem je vyznačit komunikace, které 
jsou vhodné pro jízdu na kole. 

Krajský úřad Středočeského kraje potvrdil stavební povolení pro vý-
stavbu další části cyklostezky podél Vltavy. Proti stavebnímu povolení, 
které v závěru minulého roku vydal kralupský stavební úřad, se odvola-
la rodina Lobkowiczů, odvolání bylo ale zamítnuto.
Stavba nového úseku o délce 1,1 kilometru by tak mohla brzy začít, ve-
dení obce chce ale počkat na konec vegetačního období. Zhotovitele 
tak začne podle vyjádření starosty Jakuba Bryndy (Pro Nelahozeves) 
hledat až ve druhé polovině roku.
Nový úsek povede od potrubního mostu k Miřejovickému mostu, kde 
pokračuje vyznačená cyklotrasa na druhý břeh do Veltrus. V pásu lesa 
nedaleko potrubního mostu bude ale cyklostezka přerušena, neboť 
úsek vede přes pozemky Lesů České republiky a v malé části též po po-
zemku rodiny Lobkowiczů. Ani s jedním z vlastníků se nepodařilo trasu 
cyklostezky dohodnout.
Rodina Lobkowiczů ale nesouhlasila ani s přerušením úseku. V námit-
kách a později v odvolání proti stavebnímu povolení argumentovala, 
že po jejich pozemku budou cyklisté přesto jezdit. V místě je již dnes vy-
šlapaná pěšina. Podle krajského úřadu ale musí rodina tento stav strpět, 
protože jejich pozemek je veřejným prostranstvím a jako cesta je vyu-
žíván dlouhodobě. Lobkowiczové si stěžovali též na „imise z cyklistické 
dopravy“. Tuto námitku krajský úřad smetl jako příliš vágní.
Pozemek Lesů České republiky, na němž bude trasa cyklostezky také 
přerušena, byl loni na prodej. Obec jej ale nechtěla koupit, protože byl 
podle názoru starosty předražený. Ve výběrovém řízení nakonec uspě-
la firma Vido Systems z Dolních Břežan. Firma po obhlídce nakonec ale 
letos v lednu od kupní smlouvy odstoupila, protože Lesy ve výběrovém 
řízení neuvedly, že na pozemku se nachází technologie firmy MERO 
a tato informace není zanesena ani v katastru nemovitostí v podobě 
věcného břemene. Lesy České republiky tak nabídnou pozemek k pro-
deji znovu. Zda se obec tentokrát výběrového řízení zúčastní, nechtěl 
Jakub Brynda předjímat, podle jeho vyjádření bude záležet na ceně.
Připravovaná cyklostezka pod Zagarolskou ulicí se po vybudování sta-
ne integrální součástí 430 kilometrů dlouhé Vltavské cyklistické cesty, 
která sleduje Vltavu od pramene až po její soutok s Labem.

Dvořákova stezka zůstává cyklotrasou
Součástí trasy Vltavské cyklistické cesty je rovněž Dvořákova stezka, 
nad vedením cyklotrasy tímto úsekem se ale v loňském roce začal vzná-
šet otazník. Kralupská samospráva totiž pojala úmysl statut cyklotrasy 
Dvořákově stezce odebrat a ponechat na ní pouze pěší provoz (Nelaho-
zeveský zpravodaj 2/2024). Nová cyklotrasa měla být místo toho vyzna-
čena na pravém břehu Vltavy podél koupaliště, čistírny odpadních vod 
a Strachovské haldy až k veltruskému kruhovému objezdu, odkud by 
dále pokračovala po stávající trase do veltruského parku.
Změna se ale nakonec neuskuteční, Dvořákova stezka zůstane cy-
klotrasou i nadále. Kralupy nakonec respektovaly nesouhlasná sta-
noviska Středočeského kraje, vedení obce Nelahozeves či rodiny 
Lobkowiczů. Kraj v negativním stanovisku upozorňoval na nesoulad 
navrhované změny s krajskou koncepcí cyklistiky, obec a rodina se 
obávaly negativních dopadů na turismus v naší obci.
Návrh na zrušení statutu cyklotrasy byl zahrnut v připravované změ-
ně územního plánu Kralup nad Vltavou. Vydaná verze nakonec sice 
vytyčila novou cyklotrasu na pravém břehu, trasu po Dvořákově 
stezce ale ponechala.

Cyklostezka Velvary–Kralupy stále v přípravě
V současné době se stále projektově připravuje cyklostezka, která má 
propojit Velvary a Kralupy nad Vltavou a která v části povede i přes 
území Nelahozevsi. První úvahy o této trase jsou již pět let staré, pro-
jektová příprava však dosud postupovala velmi pomalu. 
Plánovaná trasa, kterou projektuje slánská projekční firma PFPro-
jekt, začíná ve Velké Bučině (spadající administrativně pod Velvary), 
odkud vede do kopce podél Velvarského háje po poli do Lešan. Zde 
kříží lešanskou silnici u Horního resortu a dále pokračuje směrem  
k rozcestí Nad Lutovníkem. Podél lesa Lutovník pak sjíždí dolů do 
Kralup, kde je zakončena u Lešanské ulice nad kopcem Hostibejk. 
Celková délka trasy je 4,6 kilometru, přibližně polovina má vést úze-
mím Nelahozevsi, i když z větší části jen po polích na hranici katas-
tru. Se zastavěnou částí obce se navržená trasa potkává jen na kraji 
horního resortu v Lešanech.
Na studii z roku 2022 navázala v minulém roce příprava projektové 
dokumentace, přičemž každá ze tří samospráv si u projekční firmy ob-
jednala část na svém katastru. Celkové náklady na projektovou doku-
mentaci činí 1,5 milionu korun, nelahozeveská část tvoří přibližně tře-
tinu nákladů. Projektant se bude muset na území naší obce vypořádat 
mimo jiné i s paralelním projektem plánované výstavby autobusové 
točny u Horního resortu, tak aby cyklostezka točnu obešla. Zadá-
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ním obce Nelahozeves je rovněž naprojektování alejové 
výsadby od Horního resortu k Lutovníku.
Náklady na samotnou stavbu odhadl projektant na 34 milio-
nů korun. Část nákladů by měla pokrýt dotace.
Zatím není finálně rozhodnuto o povrchu cyklostezky. Pro-
jektant v minulosti navrhoval asfaltový povrch z důvodu 
jednodušší údržby, nelahozeveský starosta se k tomu ale 
dříve stavěl rezervovaně, stejně jako část veřejnosti ve star-
ších diskusích na Facebooku. V současné době se starosta 
asfaltovému povrchu již nebrání. „Pokud se nám podaří aleje 
podél obou stran včetně keřů, tak bych se i klonil pro asfalt. 
Ten lze naklonit na obě strany do mírného spádu, pak může 
sloužit jako zálivka do škarp,“ uvedl Jakub Brynda.

(mm)

Správa železnic v lednu uza-
vřela smlouvu s projekční 
firmou Sagasta na zpraco-
vání projektové dokumen-
tace, geologického průzku-
mu a výkon technického 
dozoru obnoveného pro-
jektu Rekonstrukce nelaho-
zeveských tunelů. Hodnota 
zakázky činí bezmála 34 mi-
lionů korun. Hlavním cílem 
projektu je vyražení nového 
půlkilometrového paralelního tunelu vedle tří stávajících tunelů mezi Kralupy 
nad Vltavou a Nelahozevsí. Současný obousměrný provoz v úzkých tunelech, 
který neodpovídá současným bezpečnostním normám, se tak rozdělí do 
dvou paralelních tunelů, což umožní i zrychlení průjezdu vlaků.
Kromě samotného rozšíření o nový tunel se plánuje i kompletní modernizace 
železniční infrastruktury, včetně kolejí, zabezpečovacích a sdělovacích zařízení, 
trakce a energetiky. Počítá se rovněž s úpravou portálů tunelů a novým zabez-
pečením proti vodě.
Projekt již nebude obsahovat plánovanou přeložku trati pod zámkem, trať  
v úseku od severního portálu dále do Nelahozevsi zůstane v současné podobě.  
V předchozí verzi projektu chtěla Správa železnic profil trati v tomto úseku na-
rovnat, což by umožnilo další zrychlení průjezdu vlaků, tato část projektu ale 
narazila na odpor místní samosprávy i části občanů zejména kvůli významným 
dopadům na ulici Dvořákova stezka, jakož i stejnojmennou navazující pěší stez-
ku. Po neúspěšném územním řízení bylo rozhodnuto, že přeložka trati bude  
z další verze projektu vyřazena a práce budou probíhat pouze na samotném tu-
nelu, který nevyvolává větší kontroverze. Z projektu byla ale zároveň vyřazena  
i plánovaná rekonstrukce zastávky Nelahozeves zámek, která se tak odkládá na 
neurčito. Podle vyjádření starosty Jakuba Bryndy (Pro Nelahozeves) na březno-
vém zasedání zastupitelstva se tak stalo proto, že projekt „zamítly spolky“. Spol-
ky ve skutečnosti nemají pravomoc projekty zamítat. V předchozím územním 
řízení podávaly námitky a následně odvolání spolky Dvořákova stezka a Spolek 
Na Skalách Kralupy nad Vltavou, všechny jejich námitky se ale týkaly výhrad-
ně ochrany přírody na Dvořákově stezce.  Rozsáhlé odvolání proti vydanému 
územnímu rozhodnutí podávala i samotná obec Nelahozeves. Proti rekon-
strukci zastávky ale nikdo nic nenamítal. Námitkám obce a spolků pak vyhovělo  
v odvolacím řízení Ministerstvo dopravy a územní řízení zastavilo. „Faktem je, že 
kdybychom to nechali být a neodvolávali se, tak máme nové nástupiště, zastáv-
ky, osvětlení, trať či protihlukové stěny,“ upřesnil starosta později své vyjádření.
Práce na novém zredukovaném projektu by měly trvat zhruba rok. Projekční 
firma může z velké části těžit z již hotového předchozího projektu, pod kte-
rým je podepsána firma SUDOP Praha. O povolení záměru chce Správa želez-
nic požádat ještě do konce letošního roku. Žádost bude podávána již podle 
nového stavebního zákona, který je účinný od minulého roku. Zákon mimo 
jiné sloučil dřívější samostatná územní a stavební řízení do jediného kroku 
a zároveň zřídil nový specializovaný stavební úřad – Dopravní a energetický 
stavební úřad. Právě ten bude povolení pro stavbu vydávat.
Stavební práce by měly podle současných plánů začít pravděpodobně  
v roce 2027.
Zajímavostí je, že projekt počítá také s vytvořením 3D vizualizací a videopre-
zentace, která ukáže budoucí podobu tunelů. Součástí zakázky je i možnost 
studentských exkurzí – rekonstrukce se tak stane příležitostí k popularizaci 
techniky a inženýrství.

(sb, mm)

Správa železnic vybrala 
projektanta výstavby  
nového tunelu

Pokračování ze str. 1 Obec koupila v Lešanech další dům a pole

domu nachází též velká hospodářská budova. Dům je v dob-
rém technickém stavu, je podsklepený a s garáží. Dosavad-
ní majitelka bude v domě nadále v nájmu, nájemní doba je 
sjednaná do konce roku 2026, nájemné činí 25 tisíc korun. 
O dalším využití nemovitosti zatím není rozhodnuto. „Nahlí-
žíme na to jako na investici,“ podotkl starosta Jakub Brynda 
(Pro Nelahozeves).
V Lešanech již obec vlastní další dvě nemovitosti. V současné 
době se dokončuje výstavba nového obecního domu rovněž 
v ulici U Kapličky. V roce 2022 pak obec koupila statek na Dol-
ní Návsi. Budova je ve špatném technickém stavu a je určena 
k demolici, předběžným záměrem obce je postavit zde nový 
bytový dům s několika byty. 
S koupí vyslovilo na únorovém zasedání souhlas sedm za-
stupitelů, návrh byl na program zařazena dodatečně jako 
mimořádný bod. Proti nákupu se postavil pouze Josef Kukla 
(Pro lepší rozvoj v celé obci).
Na stejném zasedání byla odsouhlasena i koupě tříčtvrtečního 
vlastnického podílu na pozemcích v Lešanech o celkové výměře 
5 092 m2. Sjednaná cena činila 152 tisíc korun, což představuje  
30 Kč/m2. Na pozemcích se nyní nachází pole. Podobných po-
zemků v katastru Lešan obec koupila v minulosti již několik. Po-
zemky obec nakupuje jako investici a jako aktivum pro případné 
směny pozemků za jiné, které potřebuje ke svému rozvoji. V mi-
nulosti takto proběhlo již několik směn se soukromými vlastníky.

(mm)
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Obec začala připravovat čtvrtou 
změnu územního plánu,  
najala si létající pořizovatelku
Obec zahájila přípravu čtvrté změny územ-
ního plánu. Změna je souborem přibližně 
dvaceti dílčích změn, o něž požádali maji-
telé nemovitostí v posledních dvou letech. 
Žadatelé vesměs usilují o možnost stavět 
na pozemcích, kde to dosud možné neby-
lo. Podle starosty Jakuba Bryndy (Pro Ne-
lahozeves) jde často o žádosti, které byly 
podány již při přípravě první verze územní-
ho plánu před deseti lety, ale obec je tehdy 
zamítla. Nyní lze podle starosty očekávat, 
že obec většině žádostí vyhoví. „Jde napří-
klad o místa, kde se dříve nedalo ještě sta-
vět, protože tam nebyla zavedena potřeb-
ná infrastruktura, jako je kanalizace nebo 
chodník, které už tam teď jsou,“ upřesnil 
Jakub Brynda.
K zajištění procesní stránky změny územního 
plánu obec využije služeb urbanistky Rena-
ty Perglerové, kterou si najala jako pořizova-
telku. Její služby schválilo zastupitelstvo na 
únorovém zasedání, sjednaná odměna činí 
113 tisíc korun. Pořizovatel hraje v procesu 
přípravy změn územního plánu klíčovou 
roli, protože kompletně zajišťuje celou pro-
cesní stránku, jako je například projednání 
návrhu se všemi dotčenými orgány a veřej-
ností. Nejde ale jen o administrativní roli – 

pořizovatel zodpovídá rovněž za zákonnost 
celého procesu územního plánování.
Soukromí pořizovatelé, které si najíma-
jí jednotlivé obce, jsou často označováni 
jako létající pořizovatelé, protože virtuálně 
„létají“ mezi obcemi, které si je najaly. Ten-
to model se používá zejména v menších 
obcích, které nemají vlastní odborníky na 
územní plánování a potřebují tuto službu 
zajistit jiným způsobem.

Pro obec Nelahozeves dosud funkci pořizo-
vatele vykonával odbor výstavby a územní-
ho plánování Městského úřadu Kralupy nad 
Vltavou, který je jakožto úřad s rozšířenou 
působností povinen zajistit zdarma služ-
by pořizovatele pro obce ve svém správ-
ním obvodu. Nevýhodou tohoto přístupu 
je, že zpracování změn územního plánu 
trvá velmi dlouho, neboť pracovníci úřadu 
jsou dlouhodobě přetížení. To se projevuje  
i u předcházejících dvou změn územního 
plánu Nelahozevsi, které stále nejsou do-
končené, ačkoliv změna č. 3 se začala při-
pravovat v roce 2023 a změna č. 2 dokonce 
v roce 2022.
Změna č. 2 se týká rozšíření Skládky Uhy 
o dalších 13 hektarů, změna č. 3 obsahuje 
soubor 33 menších, většinou technických 
změn. U obou změn proběhlo loni v létě 
v obci veřejné projednání (Nelahozeveský 
zpravodaj 4/2024) a poté se vypořádávaly 
námitky dotčených osob. U změny č. 2 se 
také čekalo na stanovisko k posouzení vli-
vů na životní prostředí (tzv. SEA – Strategic 
Environmetal Assessment). Stanovisko vy-
dal krajský úřad teprve letos v lednu. Úřad 
neshledal v záměru rozšíření skládky žádný 
podstatný vliv na životní prostředí.
Na pořizovatelku Renatu Perglerovou dosta-
lo vedení obce doporučení od projektanta 
územního plánu Nelahozevsi Lukáše Grasse-
ho. Ten bude roli projektanta, zodpovídající-
ho za tvorbu textové a grafické části územ-
ního plánu, zajišťovat i nadále.

(mm)

Obec ukončila členství 
v Koridoru D8
Obec Nelahozeves v letošním roce vystoupila ze sdružení Koridor 
D8, jehož členem byla od roku 2019. Důvodem byla změna stanov 
sdružení, které od října 2024 zrušilo možnost tzv. přidruženého 
členství. Obec byla následně vyzvána k přechodu na plnohod-
notné členství, s čímž se pojila povinnost uhradit členský popla-
tek ve výši 169 105 Kč pro rok 2025 (přibližně 76 Kč na obyvatele)  
a mimořádný příspěvek 116 392 Kč na dorovnání nákladů z před-
chozího období. Starosta Jakub Brynda (Pro Nelahozeves) se tak po 
konzultaci se zastupiteli rozhodl členství ve sdružení ukončit.
Koridor D8 sdružuje obce, města a spolky z okolí dálnice D8  
a věnuje se ochraně území před negativními dopady velkých 
infrastrukturních projektů, jako jsou logistické haly či nově vy-
budovaný retailový park u sjezdu na Kralupy nad Vltavou nebo 
připravovaná vysokorychlostní trať, jejíž plánovaná trasa ve 
Středočeském kraji podstatě kopíruje dálnici D8. Většinu členů 
spolku představují obce nacházející se v blízkosti dálnice, jako 
je Zlosyň, Úžice nebo Odolena Voda, na které mají tyto rozvo-
jové projekty potenciálně podstatný vliv. Pro obec Nelahozeves 
se však jedná vzhledem k její poloze již spíše o okrajová témata. 
Obec sice ze sdružení odešla, nicméně nadále sleduje vývoj pro-
jektů, které se jejího území dotýkají.

(sb)

Novinky  
ve veřejné 
dopravě
O posledním březnovém víkendu vyjely posilové vlaky na lince S4 
mezi Prahou, Kralupy nad Vltavou a Nelahozevsí. O volných dnech 
až do 29. října pak tyto vlaky zkrátí interval na výše uvedené trase 
mezi cca 8.–18. hodinou na 60 minut. Posilové vlaky budou v pro-
vozu i v období adventu.
V autobusové dopravě došlo k úpravě jízdního řádu linky 466 od  
1. dubna. Tyto úpravy se týkají spojů mimo území Nelahozevsi. 
Spoje s odjezdy od kralupské železniční stanice ve 12.55, 13.55  
a 14.55 hodin budou ve dnech školního vyučování výchozí již ze 
zastávky „Kralupy n. Vlt., kulturní dům“, a to vždy ve 49. minutu.
S organizátorem dopravy (IDSK) nadále řešíme návaznosti mezi 
vlaky a autobusy linky 466, tak aby nedocházelo k ujetí autobusů. 
Na základě četných stížností a následného jednání byl upraven al-
goritmus zasílání zpráv o zpoždění do vozidel.
Druhým problémem, který se snažíme s IDSK řešit, je posílení ran-
ního školního spoje o druhý autobus. Další jednání na toto téma 
proběhne v dubnu.

Tomáš Robek
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Obecní překlenovací půjčky 
na ekologické projekty už  
nejsou potřeba, dotace  
se vyplácejí předem

Bez názvu-1   1Bez názvu-1   1 5.3.2014   19:44:335.3.2014   19:44:33

Obecní program půjček občanům, který slou-
žil k překlenutí doby mezi žádostí o dotaci do 
některého státního ekologického programu 
a získáním dotace, končí. Nová verze progra-
mu Nová zelená úsporám, který nyní zahrnu-
je i dřívější samostatné programy Dešťovka 
a Kotlíková dotace, totiž přinesla důležitou 
změnu: Dotace se již vyplácejí zálohově pře-
dem, ještě před pořízením příslušné techno-
logie, a překlenovací půjčky od obce tak už 
nejsou zapotřebí.
Program půjček, formálně nazývaných „ná-
vratná finanční výpomoc“, schválilo zastupitel-
stvo před čtyřmi lety. Součástí programu byla 
též metodická pomoc občanovi s podáním 

žádosti o dotaci. Formálně program nebyl zru-
šen, není však už důvod jej využívat. Dosud jej 
využili tři občané obce, všichni v maximální výši 
150 tisíc korun. Podle ekonomky obce Kristýny 
Janurové všichni půjčky včas splatili.
Program Nová zelená úsporám je určen 
všem majitelům rodinných domů, a to ve 
dvou podprogramech. Podprogram Oprav 
dům po babičce je určen pro domácnosti, 
které chystají komplexní rekonstrukci domu. 
Podmínkou je realizace tzv. optimálního 
zateplení, na něž může domácnost získat 
příspěvek až 1 milion korun. Projekt je pak 
možné rozšířit o fotovoltaiku, ekologické 
zdroje tepla a jiná úsporná řešení a dosáh-

nout tak na daleko vyšší podporu.
Do podprogramu Nová zelená úsporám Light 
se mohou hlásit lidé, kteří chtějí jít cestou 
částečné renovace a instalace dílčích ener-
geticky úsporných opatření. Může jít o čás-
tečné zateplení domu či jen výměnu oken  
a dveří s maximální výší podpory 500 tisíc 
korun nebo o instalace domácích fotovol-
taik, výměny neekologických zdrojů tepla, 
využití dešťové vody, solární ohřev vody, 
řízené větrání s rekuperací, zelené střechy 
apod. Za kombinaci zateplení s fotovoltai-
kou a výměnou zdroje tepla je možné získat 
v tomto podprogramu až 60 tisíc korun.

(mm)

Lešanská alej ponese jméno 
kronikáře Václava Hlavatého
Ovocná alej vysázená před několi-
ka měsíci na nově dokončené ces-

tě z centrální Nelahozevsi do Lešan 
ponese nově jméno kronikáře Václa-

va Hlavatého. Slavnostní akt pojmeno-
vání aleje proběhne ve středu 16. dubna, 

zúčastní se jej i Václav Hlavatý osobně. Akce začíná v 10 hodin na 
lešanské straně v ulici U Dvora, odkud se účastníci vydají po cestě 
na druhou stranu k ulici V Loučkách.
Vedení obce chce tímto způsobem vyjádřit místnímu kronikáři úctu 
za jeho dlouhodobou práci na tvorbě kronik o Lešanech. Doposud 
vzniklo úctyhodných 29 dílů. Zájemci si mohou v kronikách zalistovat 
v místním infocentru a knihovně.
Akt pojmenování aleje doplní krátká vystoupení dětí z místní obecní 
základní a mateřské školy. Na oba konce aleje budou umístěny pa-
mětní destičky.
Václav Hlavatý navštěvuje desítky let okolní archivy a zpracovává  
z nich všechny zmínky o Lešanech a částečně i vnitřní Nelahozevsi. 
První kroniku vydal po několikaletých přípravách v roce 2013 vícemé-
ně jen pro své přátele, zakrátko k ní ale přidal další díl a pro velkou 
odezvu místních obyvatel pak pokračoval dále. Pravidelně též publi-
kuje v Nelahozeveském zpravodaji.
Kroniky Václava Hlavatého jsou doplněny o množství dobových fotogra-
fií z 19. a první poloviny 20. století, na nichž si mohou čtenáři prohlédnout 
podobu tehdy ještě samostatné obce Lešany. Kroniky jsou prokládány 
osobními vzpomínkami autora na jednotlivé rodiny, které osobně znal 
nebo o nich posbíral informace v archivech a u pamětníků. Řada potom-
ků rodin, které jsou v kronice zmiňovány, žije v Lešanech i v Nelahozevsi 
dodnes. Mnoho textu i fotografií je věnováno tehdejší lešanské spolkové 
činnosti, v kronikách se objevují i faksimilie dobových dokumentů.
Kronikář Václav Hlavatý, který letos oslaví 78. narozeniny, se v Leša-
nech narodil, bydlel v rodinném domku na konci ulice U Dvora. Vyu-

čil se v oboru mechanik měření a regulace a po vyučení pracoval ve 
společnosti Kaučuk (nyní Synthos), u tohoto zaměstnavatele setrval 
po celý svůj profesní život. Dnes žije v Kralupech nad Vltavou.
Mnoho let vedl radioamatérský kroužek a v oboru radiotechniky 
školil rovněž brance pro základní vojenskou službu.
30. díl kroniky bude dle slov Václava Hlavatého pravděpodobně jeho 
poslední, předběžně ale přislíbil ještě napsání dodatku o nelahoze-
veském mlýnu.
Zákon o obcích sice nedovoluje pojmenovávat veřejná prostranství 
po žijících osobách, podle zastupitele Iva Kubici (Pro Nelahozeves) 
se ale bude jednat o neoficiální pojmenování. S názvem aleje vyslo-
vili souhlas v neformálním hlasování i zastupitelé.

(mm)
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Úřady se snaží zrušit  
rozsudek o havárii  
skládky styrenů
Únorový rozsudek Krajského soudu v Praze, který označil skládku sty-
renových smol v Nelahozevsi za havarijní (Nelahozeveský zpravodaj 
1/2025), nabyl 5. března právní moci a příslušné úřady by tak měly do 
30 dnů, tedy nejpozději do 4. dubna, zahájit řízení o likvidaci havárie. 
Česká inspekce životního prostředí a Krajský úřad Středočeského kraje, 
které by to měly podle rozsudku učinit, ale místo toho podaly kasační 
stížnosti Nejvyššímu správnímu soudu. Oba úřady tvrdí, že o havarijní 
stav nejde, a žádají soud, aby rozsudek zrušil. Oba úřady současně požá-
daly o odložení účinnosti rozsudku do chvíle, kdy Nejvyšší správní soud 
rozhodne. O případném odkladu účinku rozsudku by mělo být rozhod-
nuto v průběhu dubna. Samotné rozhodnutí Nejvyššího správního sou-
du pak může trvat až rok – průměrná délka řízení u tohoto soudu se  
v uplynulých letech pohybovala mezi 300 a 360 dny. 
Inspekce i krajský úřad se kasačními stížnostmi a žádostmi o odkladný 
účinek snaží zvrátit verdikt, kterým dal soud za pravdu dvěma majite-
lům domů v ulici Pod Strání, kteří se žalobou domáhali práva na přízni-
vé životní prostředí. Soud označil stav staré skládky nad Hleďsebským 
lesem za havárii a nařídil úřadům, aby neprodleně jednaly.
V kasační stížnosti inspekce sice připouští, že v letech 2021–2022 došlo 
ke skokovému zhoršení stavu kontaminace podzemních vod, odmítá 
ale, že by se jednalo o závažné ohrožení. Krajský úřad poukazuje na to, 
že nadlimitní koncentrace škodlivých látek byly ve studních žalobců na-
měřeny pouze jednou a později se koncentrace vrátily do původního 
stavu. Inspekce zároveň zpochybňuje závěry odborných posudků vo-
dohospodáře Martina Jakoubka a hydrogeologa Petra Dosoudila, které 
si v minulých letech nechala vypracovat obec Nelahozeves a o které se 
soud opřel ve svém rozhodnutí. Oba odborníci v posudcích konstatují 
skokové zvýšení kontaminace podzemních vod v okolí skládky.
Krajský úřad v podání upozornil mimo jiné na povinnost hlášení ha-
várie hasičům. „To žalobci neučinili, stejně tak obec Nelahozeves údaj-
nou havárii nehlásila,“ uvádí krajský úřad. Toto tvrzení ale rezolutně 
odmítá místostarosta Nelahozevsi Zdeněk Schneider (Pro Nelahoze-
ves). „Sám jsem podával trestní oznámení na mělnické státní zastu-
pitelství, v němž jsem na havárii upozornil,“ podotkl místostarosta. 
Státní zastupitelství nakonec podání odložilo, po čerstvém rozsudku 
soudu se ale místostarosta chystá podat trestní oznámení znovu.
Inspekce v kasační stížnosti argumentuje také tím, že styrenové smoly 
jsou polymerizované a že tedy nemůže docházet k jejich rozsáhlému 
vytékání do okolních vod. Podobný argument vyslovil právní zástup-
ce inspekce už při soudním jednání. „I když lze styrenové smoly fyzi-
kálně označit za ,kapaliny’, nelze bez dalšího odborného posouzení 
zjednodušit a zobecnit označení, že když je něco ,kapalina’, tak to lido-
vě řečeno teče a může dotéct do podzemních vod a dle žalobců i do 
Vltavy,“ tvrdí inspekce.
V současné době se připravuje zakrytí otevřené jámy, která na skládce 
vznikla v letech 2019–2020 při postupném odtěžování skládky. Sa-
nace se ale poté z důvodu chyby v projektové dokumentaci zastavila  
a skládka je od té doby odkrytá, dochází k jejímu promývání dešťo-
vou vodou a dalším negativním atmosférickým vlivům. Soud uznal, že 
právě v důsledku tohoto stavu došlo k závažnému ohrožení či přímo 
poškození jakosti podzemní vody v okolí, včetně studní dvou žalobců 
z ulice Pod Strání.
Jenže úřady opakovaně upozorňují, že koncentrace škodlivých lá-
tek se po krátkodobém skoku vrátily k původním hodnotám. „Je-li 
skládka odkryta a ukazatele jsou na původních ukazatelích, přestože 

prší, pak k žádnému mimořádně závažnému ohrožení jakosti povr-
chových a podzemních vod dlouhodobě nedochází,“ uvádí v podání 
krajský úřad.
Inspekce ve své kasační stížnosti tvrdí, že nyní připravované zakrytí 
jámy je právě tím opatřením, které od ní soud očekává. K zakrytí má 
dojít na dobu několika let, než se Ministerstvu financí, které je smluv-
ně zavázáno celou skládku odtěžit, podaří připravit nový projekt od-
těžení. V současné době vybírá Ministerstvo financí zhotovitele, který 
zakrytí provede.
Obec Nelahozeves ale dočasné zakrytí dlouhodobě odmítá a požadu-
je okamžitou likvidaci celé skládky. To naopak odmítá inspekce i kraj. 
Obě instituce dále v kasačních stížnostech mimo jiné zpochybnily 
samotné právo obyvatel Nelahozevsi domáhat se likvidace skládky 
tímto způsobem soudně.
O únorový rozsudek, o němž ihned po jeho vyhlášení informovala 
na podnět starosty Jakuba Bryndy (Pro Nelahozeves) celostátní mé-
dia, se zajímají i další subjekty, například Asociace sanačních společ-
ností. Ta se problematice starých ekologických zátěží dlouhodobě 
věnuje a v současné době se pokouší provázat dlouhodobě nedo-
statečný postup při sanacích starých ekologických zátěží s výskytem 
závažných onemocnění.
Situací na skládce se nedávno začala zabývat i krajská samospráva.  
V únoru proběhlo pracovní setkání zúčastněných stran pod vedením 
radní Středočeského kraje pro oblast životního prostředí Jindřišky 
Romby (STAN). Z jednání ale žádné konkrétní závěry nevzešly.
Ke stavu skládky se po vyhlášení rozsudku vyjádřila rovněž vědkyně 
Lenka McGachy, která působí v Ústavu chemie ochrany životního 
prostředí Vysoké školy chemicko-technologické v Praze. V odbor-
ném článku zveřejněném na stránkách školy upozorňuje vědkyně 
na potenciální významné environmentální riziko, pokud se styren 
nachází na nezabezpečené skládce. „Jako těkavá organická látka se 
může postupně uvolňovat do ovzduší, přispívat k tvorbě fotoche-
mického smogu a reagovat s oxidy dusíku za vzniku sekundárních 
polutantů, například ozonu. Dalším rizikem je možná kontaminace 
podzemních a povrchových vod. Styren může kontaminovat vodní 
zdroje v okolí. I když má nízkou rozpustnost ve vodě, ve vyšších kon-
centracích může být toxický pro vodní organismy a narušit rovnová-
hu ekosystémů,“ upozorňuje McGachy. Současně poukazuje na to, že 
styren je vysoce hořlavá kapalina s nízkým bodem vzplanutí (32 °C). 
„Pokud teplota styrenu překročí tuto hranici, polymerizace se může 
stát nekontrolovatelnou, což výrazně zvyšuje riziko exploze, a to  
i v případě, že je stabilizován. Z tohoto důvodu se doporučuje sklado-
vat styren při teplotě pod 25 °C,“ uvádí vědkyně.

(mm)
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V lednu probíhalo v Nelahozevsi 
měření rychlosti. Radar odhalil 
tisíce přestupků
V lednu 2025 v naší obci probíhalo měře-
ní rychlosti. Radar umístěný v Kralupské 
ulici u základní školy, kde je povolena 
rychlost 30 km/h, zaznamenal během 
měsíce více než 26 tisíc projíždějících vo-
zidel. Více než čtyři tisíce řidičů v místě 
třicítku překročilo, byť většina na měřicí 
zařízení reagovala zpomalením.
Měření probíhalo od 1. do 31. ledna a sle-
dovalo jak dodržování povolené rychlosti, 
tak chování řidičů před měřicím zařízením. 
Statistika radaru byla nastavena na hraniční 
rychlost 50 km/h, která nesleduje samostat-
ně průjezdy o rychlostech mezi 30 a 40 km/h. 
Z celkového počtu 27 tisíc vozidel, která 
projela ve směru umístění radaru, překročilo 
rychlost 40 km/h celkem 4,5 tisíce řidičů. To 
odpovídá 17 % všech projíždějících.
Radar zaznamenal i stovky průjezdů o rych-
losti vyšší než 50 km/h. Šestnáct vozidel pro-
jelo místem rychlostí přes 80 km/h, což je 
rychlost, za kterou již hrozí zákaz řízení.

Z detailní analýzy chování řidičů přesto vy-
plývá, že radar do určité míry funguje jako 
účinný preventivní prvek. Z těch, kteří jeli 
rychleji než 50 km/h:

 • více než 71 % řidičů zpomalilo  
při přiblížení k zařízení,

 • průměrně zpomalilo o 13,5 km/h,
 • 7,5 % vozidel nezpomalilo vůbec
 • a přes 5 % řidičů ještě zrychlilo,  

v průměru o 10,4 km/h.
 
Z toho vyplývá, že většina přestupků je 
spíše mírného charakteru a řidiči si měřicí 
zařízení často všimnou včas. Přesto se ob-
jevují i případy, kdy řidiči nereagují nebo 
dokonce zrychlují.
Nejvyšší provoz byl zaznamenán v polovině 
měsíce. Nejvytíženější dny byly 15.–17. ledna, 
kdy počet vozidel překročil hranici 2 100 den-
ně v obou směrech. Naopak nejklidnější byl 
nedělní provoz – například 5. ledna projelo 
obcí pouze 747 vozidel.
Průměrná rychlost napříč všemi vozidly 
byla 28,4 km/h, tedy těsně pod povoleným 
limitem. To potvrzuje, že většina řidičů jez-
dí obcí ohleduplně.
Obec díky těmto údajům získává cenný pře-
hled o dopravní situaci a může na základě 
reálných dat plánovat další opatření pro 
zvýšení bezpečnosti. Vedení obce již v mi-
nulosti avizovalo, že radary budou postup-

ně rozmístěny v dalších úsecích a že časem 
mohou automaticky zasílat informace pro 
správní řízení. K častému porušování rych-
losti dochází kromě Kralupské ulice také  
v Zagarolské či Velvarské či v ulicích Pod Strá-
ní, V Úvoze a V Lipské. Měření rychlosti prová-
dí v obci i veltruská městská policie.
Omezení na 30 km/h v Kralupské ulici a v ulici 
V Úvoze bylo zavedeno v době, kdy na těch-
to úsecích ještě nebyly postavené chodníky 
a chodci chodili po silnici. Po vybudování 
chodníků ale obec omezení ponechala a po-
dle zastupitele Iva Kubici (Pro Nelahozeves) 
jej nejspíš ponechá i nadále, byť část řidičů by 
zde uvítala vyšší povolenou rychlost. „Pokud 
je někde třicítka, část řidičů tam jede padesát 
a na padesátce sedmdesát, tak to prostě je,“ 
uvedl Ivo Kubica. Nevyloučil, že do budoucna 
bude omezení rychlosti doplněno o dodat-
kovou tabulku určující časové rozpětí omeze-
ní, podobně jako tomu je v Zagarolské ulici  
u obecní školky a soukromé školy Via Libertatis.

(sb)

Dno Vltavy mezi miřejovickou elektrárnou  
a Miřejovicemi prochází důkladným čiště-
ním dna. Veřejnou zakázku na odstranění 
nánosů v plavební dráze řeky zadal Státní 
podnik Povodí Vltavy. 
Tendr vyhrála společnost SMP Vodohos-
podářské stavby, která má za úkol odtěžit 

celkem 4 198 m³ sedimentů – to odpovídá 
přibližně 300 nákladním autům naplněným 
bahnem. Práce jsou prováděny za pomocí 
lodní techniky, přičemž vytěžený materiál je 
odkoupen a odvážen z místa. 
Cílem je zajistit bezpečnou a plynulou plav-
bu na Vltavě, kde nánosy dlouhodobě sni-

žují hloubku plavebního kanálu. Celkové 
náklady dosahují 7,4 milionu korun.
Pro místní obyvatele to znamená možný 
zvýšený pohyb techniky v okolí řeky a do-
časné úpravy přístupových cest. Zhotovitel 
se však zavázal staveniště po skončení vrátit 
do původního stavu.

(sb)

Vltava pod elektrárnou bude mít vypulírované dno
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Úpravy     prostor  
pro zubní ordinaci  
začnou v příštím roce
Projektová příprava nové zubní ordinace, která má sídlit  
v prostorách bývalého obecního úřadu ve Školní ulici, na-
brala zpoždění, v letošním roce by ale projekt měl být hotov. 
Uvedl to starosta Jakub Brynda (Pro Nelahozeves) s tím, že 
stavební povolení by měl rád v ruce na přelomu roku. Poté 
bude možné přistoupit k potřebným stavebním pracem.
V prostorách má působit zubní lékařka Radka Molová. Ta má 
zatím ordinaci v pražských Vinohradech. Vedení naší obce 
oslovila sama, bydlí ve vsi nedaleko Nelahozevsi. Obec jí již 
umožnila zaregistrovat si v budově místo podnikání. Podle 
starosty si obec stanovila podmínku, aby zubařka přednost-
ně do péče přijímala obyvatele Nelahozevsi.
Projekt připravuje pražská firma Medbau, která se speciali-
zuje na projektování stomatologických ordinací. Původní 
sjednaná cena projekčních prací činila 578 tisíc korun, nyní 
došlo k navýšení o 70 tisíc korun z důvodu složitějšího ře-
šení odvodu srážkových vod a potřeby statického posudku 
krovu. Současný odhad nákladů na samotnou realizaci činí  
18 milionů korun.
Do původních prostor obecního úřadu v prvním patře budo-
vy čp. 3 by se měly pohodlně vejít tři ordinace – zubaře pro 
dospělé, zubaře pro děti a dentálního hygienisty. Pracoviště 
by zároveň zajišťovalo i stomatologickou chirurgii na objed-
nání. Protože patro není bezbariérové, na schodiště má být 
instalován schodolez.
Prostory v současné době využívá Klub Dobrodruh. Kam se 
přestěhuje, zatím není známo. Jako možnost se nabízí nově 
vybudovaný obecní dům v Lešanech.
Kromě rekonstrukce samotných interiérů zahrnuje projekt 
i výměnu střešní krytiny, výměnu současných plastových 
oken a dveří za dřevěné a novou fasádu. Řešit bude i část 
přízemí budovy, kde se do roku 2013 nacházel konzum  
a později archiv obecního úřadu. Archiv je již dnes přestě-
hován do budovy SAUON a prostory využívá kroužek kera-
miky pro děti.
Kadeřnictví má dle záměrů vedení obce zůstat v přízemí za-
chováno. Nadále se počítá i s provozem pošty.

(mm)

Odpadová firma FCC si 
oplotila areál bez povolení. 
Umírá kvůli tomu zvěř
Počátkem března se nad Hleďsebským lesem objevil nový plot. Postavila jej 
zde odpadová firma FCC, která provozuje blízkou skládku komunálního od-
padu. Plot ale neslouží k ohraničení samotné skládky, ta má své vlastní oplo-
cení. Nový dvoumetrový plot ohraničuje mnohem širší území ve vlastnictví 
firmy, zahrnující též prostor východně a jižně od skládky. V minulosti zde pro-
bíhala těžba písku, v současné době je již vytěžený prostor opět zarovnán no-
vou zeminou a jsou na něm vysázeny dřeviny. Stavby plotů ve volné krajině 
vyžadují podle zákona stavební povolení, to ale firma FCC nemá.
Na pravděpodobně nelegální plot upozornil jako první předseda kralupské 
organizace Českého svazu ochránců přírody František Málek. Následně se 
plotem začal zabývat odbor životního prostředí Městského úřadu Kralupy 
nad Vltavou. Podle jeho vedoucího Jana Kobery je stavba nelegální.
Kromě toho, že plot nemá potřebné stavební povolení, zasahuje také čás-
tečně do lokálního biokoridoru. Biokoridory slouží k migraci zvěře a jsou 
vymezené v územním plánu, což zajišťuje jejich ochranu proti nežádoucím 
zásahům. Nový plot také v jednom z úseků prochází pásem lesa, oplocová-
ní lesů je přitom zákonem rovněž zakázáno.
Vedoucí stavebního odboru Městského úřadu Kralupy nad Vltavou Jiří 
Polák potvrdil, že s firmou FCC povede úřad správní řízení. Jeho výsledek 
nechtěl předjímat.

Oplocení prostoru již má své neblahé násled-
ky pro místní zvěř. Plot totiž část zvěře uvěznil 
uvnitř. Při snaze dostat se z prostoru pryč se 
pak do plotu zamotal daněk. Přivolaným hasi-
čům se podařilo jej vymotat, daněk ale přesto 
nakonec pošel. Podle místostarosty Nelaho-
zevsi a současně předsedy místního myslivec-
kého sdružení Zdeňka Schneidera se v těchto 
místech pohybuje mnoho daňků a srnců.
Společnost FCC ve svém vyjádření označila 
stavbu plotu bez povolení za „administrativní 

nedostatek“. Podle mluvčí firmy Kristiny Jakubcové je firma připravena upra-
vit trasu plotu, aby nezasahoval do biokoridoru. Oplocením se podle mluvčí 
snaží firma zabránit zejména vjezdu čtyřkolkářů a motorkářů, pro něž se areál 
stal vyhledávaným místem pro terénní jízdy.
Podle Zdeňka Schneidera si za to ale FCC může sama, neboť dříve v areálu 
sama umožňovala pořádání motokrosových závodů. Ty se zde konaly pravi-
delně v letech 2015–2017 například pod názvem Cross country Uhy. „Pak se 
nelze divit, že sem motorkáři nadále jezdí,“ podotýká místostarosta.

(mm)

 V minulých letech se v areálu firmy FCC pravidelně konaly motokrosové závody
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Nikola Tesla na  
návštěvě v rodišti  
Antonína Dvořáka  

Jan Rak

Nikola Tesla a Antonín Dvořák se v Nelahozevsi sice nikdy nesetka-
li, jejich myšlenky a odkaz se tu však dnes symbolicky potkávají. 
V Zagarolské ulici, v areálu bývalého podniku PTZ, už více než tři 
roky působí nenápadná laboratoř s o to větším potenciálem. Za-
bývá se výzkumem elektřiny a magnetismu – sil, které formují náš 
svět a které fascinovaly i samotného Teslu. Od podzimu 2024 nese 
oficiální záštitu Nadačního fondu ELLIA (z anglického Electric Life 
Academy), který propojuje vědu, vzdělávání a tvůrčí myšlení.
Za celým projektem stojí profesor Jan Rak – nelahozeveský občan  
a mezinárodně uznávaný jaderný fyzik. Po letech působení v prestiž-
ních vědeckých institucích v Rusku, Německu, USA, Švýcarsku a Finsku 
se rozhodl vrátit domů – s přáním věnovat se svobodnému výzkumu 
v soukromé sféře. Jeho cílem je hledat nové způsoby, jak porozumět 
realitě kolem nás – včetně jevů, které dosud zůstávají mimo rámec 
tradičního vědeckého vysvětlení. Jan Rak často mluví o Nelahozevsi 
v rozhovorech, na konferencích a při svých veřejných vystoupeních, 
kde bývá pravidelným hostem. 

Co se v laboratoři zkoumá?
V laboratoři Nadačního fondu ELLIA se zabýváme studiem nestandard-
ních elektromagnetických jevů. Volně navazujeme na experimentální 
přístup Nikoly Tesly, jehož práce v mnoha ohledech předběhla svou 
dobu a dodnes inspiruje k dalšímu výzkumu. Ukazuje se, že některé  
z jeho myšlenek mohou mít i dnes praktický význam – a možná do-
konce potenciál vést k novým, převratným technologiím. A to i v době, 
kdy se může zdát, že v oblasti elektřiny a magnetismu už bylo objeveno 
vše podstatné. Rozvíjení těchto principů odpovídá rostoucí celosvěto-
vé poptávce po technologiích, které jsou šetrné k životnímu prostředí  
a energeticky efektivní. 
Podařilo se nám už několik opravdu zajímavých věcí. Například jsme 
ověřili, že v okolí tzv. Teslova transformátoru vznikají zvláštní elektro-
magnetické vlny, které dokážou „na dálku“ nabíjet některé součástky 
– bez použití klasických kabelů. To by v budoucnu mohlo znamenat 
nové možnosti pro bezkontaktní dobíjení různých elektrických spo-
třebičů nebo elektromobilů.
Velmi zajímavou oblastí je také výzkum takzvaných EVO (exotických 
vakuových objektů) – zvláštních elektrických jevů, které svým chová-
ním připomínají kulový blesk. Je to fascinující téma, kterému se inten-
zivně věnujeme. 
Navíc jsme navázali spolupráci s vědci z různých zemí, například z Velké 
Británie, Nizozemska, USA nebo Německa. Společně sdílíme poznatky, 
vedeme online setkání a hledáme nové cesty, jak propojit vědu s prak-
tickým využitím v každodenním životě.

Kdo to platí a kdo pomáhá?
Provoz laboratoře zajišťuje Nadační fond ELLIA, který je financován 
výhradně ze soukromých darů zasílaných na transparentní účet fon-
du. Podporují nás lidé, kteří věří ve svobodu myšlení a hodnotu vědec-
ké zvídavosti. Právě díky jejich podpoře jsme mohli laboratoř vybavit 
moderními přístroji, bez nichž by naše experimenty nebyly možné.
V laboratoři pracují převážně místní obyvatelé. Do budoucna bychom 
rádi, aby se laboratoř stala základem pro vznik výzkumné instituce  
s mezinárodním přesahem – centra excelence zaměřeného na vý-
zkum ve výše uvedených oblastech.
Zájemce o naši činnost srdečně vítáme! Laboratoř v Zagarolské ulici 
pravidelně otevírá své dveře veřejnosti formou exkurzí, které po-
řádáme přibližně dvakrát do měsíce. Pokud vás naše práce zajímá, 
přihlásit se můžete jednoduše prostřednictvím webových stránek: 
www.janrak.cz.

ELLIA také nabízí pracovní příležitosti
V naší laboratoři přivítáme každého, kdo má chuť zapojit se do zajíma-
vé a kreativní práce.

Hledáme:
 elektrotechniky a mechaniky, kteří se chtějí podílet na návrhu  
a stavbě experimentálních zařízení,

 studenty technických oborů, kteří si chtějí vyzkoušet práci v reál-
ném prostředí a získat zkušenosti,

 kreativce, které baví natáčet a stříhat videa, starat se o sociální sítě 
nebo pomáhat s propagací našich projektů.
V případě zájmu nám napište na info@elliafoundation.com nebo za-
volejte na 774 767 369.

Tým ELLIA
Blanka a Jan Rakovi, Jakub Malina, Alexandra Plachá, Denisa Harantová, 

Petra Tajčová, Jan Míchal, Jan Drescher
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prakticky všechny stromy, které na Dvořákově stezce rostly v dopa-
dové vzdálenosti od trati, bez ohledu na jejich stav. Část stromů byla 
pokácena na svazích v nelahozeveské části stezky, další velká holina 
vznikla po kácení na kralupské straně. Stromy se kácely i v proluce 
mezi tunely.
Správa železnic podle zákona nemusí při kácení podél trati žádat  
o povolení. Je povinna pouze v předstihu oznámit místně přísluš-
nému orgánu ochrany přírody rozsah kácení. Podle oznámení, které 
obdržel odbor životního prostředí Městského úřadu Kralupy nad Vl-
tavou letos v lednu, mělo být pokáceno celkem 64 stromů – 32 akátů,  
24 javorů, čtyři černé bezy a po jedné lípě, bříze, jírovci a modřínu.
Po oznámení běží lhůta patnácti dnů, během níž může úřad káce-
ní pozastavit, omezit nebo zcela zakázat, pokud odporuje poža-
davkům na ochranu dřevin. Musí si k tomu ale vyžádat stanovisko 
Drážního úřadu. Pokud by Drážní úřad na kácení trval a mezi úřady 
by nedošlo k dohodě, spor by musely rozhodnout nadřízené orgá-
ny a v krajním případě soud. Ten již před několika lety v podobném 
případě rozhodoval, věc dospěla až k Nejvyššímu správnímu soudu, 
který v rozsudku z roku 2021 odmítl názor, že každý strom rostoucí  
v blízkosti dráhy automaticky představuje ohrožení dráhy. Podle 
soudu takové tvrzení nemá oporu v zákoně. V odůvodnění soud 
opakovaně zdůraznil, že orgány ochrany přírody hrají při posuzování 
potřeby kácení stromů klíčovou roli, protože nikdo jiný není scho-
pen odborně posoudit, zda danému stromu skutečně reálně hrozí 
pád do kolejiště. „Úkolem orgánu ochrany přírody zůstává, aby ná-
ležitě zjistil skutkový stav a v souladu s požadavky na ochranu dře-
vin rozhodl, zda je kácení dřevin potřeba pozastavit, omezit nebo 
zakázat. Povinnosti řádně zjistit skutkový stav jej nezbavuje ani to, 
že konečné rozhodnutí přijímá na základě závazného stanoviska 
drážního úřadu,“ konstatoval soud.
Na rozsudek Nejvyššího správního soudu následně reagovalo i Mi-
nisterstvo životního prostředí zpřesněním metodické instrukce tý-
kající se kácení. Případné kácení dřevin u železničních drah nemá 
být podle ministerstva prováděno plošně a schematicky pouze  

s ohledem na výšku stromů a jejich vzdálenosti od trati, nýbrž musí 
být podloženo konkrétními skutkovými zjištěními, z nichž hrozící 
nebezpečí pádu stromů vyplývá.
Nic takového se ale v případě Dvořákovy stezky nestalo, protože kra-
lupský odbor životního prostředí nechal patnáctidenní lhůtu uply-
nout, aniž by na oznámení Správy železnic jakkoliv reagoval.
Podle vedoucího odboru životního prostředí Jana Kobery úřad po-
stupoval správně. „Nedovolím si posuzovat bezpečnost nebo ne-
bezpečnost stromoví podél drah. Předpokládám, že na tuto oblast 
má Správa železnic své odborníky,“ tvrdí Kobera. Z vyjádření Správy 
železnic ale vyplývá, že stav jednotlivých stromů nikdo odborně ne-
posuzoval. Správa železnic nechala plošně vykácet všechny stromy, 
které rostly blízko trati.
„Česká legislativa jasně definuje pořadí ochrany. Na prvním místě je 
ochrana životů a zdraví lidí, pak ochrana majetku a teprve na čtvr-
tém místě je ochrana životního prostředí. Bezpečnost provozu na 
dráze tak má obecně vždy přednost před ochranou přírody, protože 
se může jednat o ohrožení života či zdraví lidí,“ vysvětluje Jan Kobe-
ra. „Na tomto úřadě není nikdo, kdo by v tomto případě podepsal 
zákaz kácení na tomto místě. Kdyby se tam pak něco stalo, zodpo-
vědnost bude na nás.“
Kobera zároveň upozorňuje, že kralupský úřad nemá na posuzování 
každého oznámení dostatečné personální kapacity. „Oznámení po-
dobného typu dostáváme mnoho, nemůžeme si dovolit ke každému 
dělat místní šetření.“ V případě, který řešil Nejvyšší správní soud, se 
spor podle Kobery vedl o stromy daleko významnějšího charakteru. 
Ani podle referentky úřadu Michaely Horové, která má tuto agendu 
na starosti, nešlo na Dvořákově stezce o příliš velké ani významné 
stromy. „Pokud jsou ale stromy širší, například staré duby, dáváme 
tomu větší prioritu,“ ujistila referentka.
Pokácené stromy měly obvod kmene od 80 do 160 centimetrů. Nej-
širší byla lípa a jírovec, které rostly u jižního portálu do tunelu a které 
se podle oznámení Správy železnic nakláněly do trati. V případu, kte-
rý řešil Nejvyšší správní soud, bylo předmětem sporu celkem čtrnáct 
stromů – deset dubů o obvodu kmene 194 až 416 centimetrů, ale  
i čtyři olše o obvodu 82 až 135 cm, tedy velikostí zcela srovnatelné se 
stromy, které byly pokáceny na Dvořákově stezce.
Podle Správy železnic bylo kácení v tomto rozsahu nezbytné. „Pro 
Správu železnic je údržba zeleně v okolí dráhy zákonnou povinností 
související se zajištěním bezpečného a plynulého provozu. Na kori-
dorové trati Praha–Děčín byl úsek Kralupy nad Vltavou–Nelahozeves 
jedním z posledních, kde se tak dosud nestalo. Kontroly stromů pro-
bíhají průběžně po celý rok s tím, že údržba se plánuje do období 
vegetačního klidu,“ uvedla mluvčí Správy železnic Nela Eberl Friebo-
vá. Pokácené stromy podle ní rostly velmi blízko trakčnímu vedení, 
některé do něj svými korunami přímo zasahovaly.
Nad postupem Správy železnic a nečinností kralupského odboru 
životního prostředí neskrývá rozhořčení předsedkyně Spolku Na 

Pokračování ze str. 1 Správa železnic pokácela velkou část Dvořákovy stezky
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Skalách Kralupy nad Vltavou Adéla Humlová. Ta upozornila, že 
řada pokácených stromů rostla ve svahu pod kolejištěm a stromy 
se nakláněly spíše na stezku pod tratí. „Není mi zřejmé, jak mohou 
stromy na železničním náspu, naklánějící se směrem k řece, ohrozit 
bezpečnost provozu na trati,“ podotýká Adéla Humlová. Současně 
poukázala na to, že železniční násep může mít po vykácení stromů 
nižší stabilitu. To mluvčí Správy železnic odmítla. „Kořenový systém 
stromů může parametry svahu zlepšit, v této lokalitě ovšem neza-
znamenáváme poruchy stability svahu,“ ujistila Friebová.
Kralupský spolek Na Skalách se věnuje ochraně Dvořákovy stezky 
dlouhodobě, společně s nelahozeveským spolkem Dvořákova stezka 
byl i velmi aktivním účastníkem řízení Rekonstrukce nelahozeveských 
tunelů, které se stezky úzce dotýká (viz též článek na straně 5). Spo-
lek vzápětí po zahájení kácení podal podnět České inspekci život-
ního prostředí, totéž učinil i spolek Dvořákova stezka za nelahoze-
veskou stranu. „Naše spolky tady suplují pasivitu obcí,“ upozorňuje 
Adéla Humlová.
Inspekce následně na Dvořákově stezce provedla místní šetření, 
tím to ale skončilo. Podle mluvčí inspekce Miriam Loužecké zde 
měl pravomoc zasáhnout Městský úřad Kralupy nad Vltavou, který 
ji nevyužil.
Předseda spolku Dvořákova stezka Martin Brůža vnímá vykácení části 
Dvořákovy stezky Správou železnic jako demonstraci síly. „Co nešlo 
jednou cestou, provedlo se druhou,“ podotýká Martin Brůža s odka-
zem na projekt Rekonstrukce nelahozeveských tunelů, v jehož rámci 
Správa železnic rovněž plánovala na stezce provést rozsáhlé kácení. 
Tento záměr nakonec zastavilo až Ministerstvo dopravy v odvolacím 
řízení proti vydanému územnímu rozhodnutí.
„Stezka bude nyní více vystavena extrémním podmínkám přede-
vším v podobě slunečního záření i působení vody. Je smutné, že 
při kácení tohoto typu nejsou řešeny výjimky z ochrany rostlin a ži-
vočichů, jak tomu bývá u plošných zásahů do krajiny,“ konstatoval 
Martin Brůža. Spolek svou dlouholetou snahu o ochranu Dvořákovy 
stezky opírá mimo jiné o petici, kterou před pěti lety zorganizoval  
v souvislosti s projektem rekonstrukce tunelů a kterou podepsaly 
více než tři tisíce lidí.
Podle Adély Humlové je také škoda, že se nikdo nezamyslel ani nad 
možností některé stromy místo pokácení pouze prořezat nebo na-
lézt jiné méně invazivní řešení. „U hodnotných dřevin je zcela běžné 
mít vypracované detailní arboristické posouzení s návrhy péče. Čas-
to se v takových případech používají vazby. U nás v Kralupech jsem 
si nevšimla, že by si kralupský odbor životního prostředí senescent-
ních stromů vážil. Vždy se pokácí. Netvrdím, že vazby lze uplatnit 
vždy a všude, ale v řadě případů smysl mají,“ tvrdí Adéla Humlová.
Rozhořčení vyvolalo kácení i u veřejnosti. Řada kritických příspěvků 
se sešla například na Facebooku pod příspěvkem spolku Dvořákova 
stezka. Jeden z diskutujících označil krok Správy železnic za „zvůli“, 
objevila se i kritika, že se organizace ani nepokusila místo po kácení 
nějak zvelebit nebo upravit.
Nad vážným zásahem do ekosystému Dvořákovy stezky vyjádřil lí-
tost i Radim Sitař, který stojí za loňským obnovením nedaleké Vile-
míniny stezky. „Čekal jsem, že v případech, jako je ten u Dvořákovy 
stezky, se postupuje šetrněji, třeba jen ořezem nebezpečných větví, 
a nekácí se zdravé vzrostlé stromy.“ Malou část pokácených kmenů 
by rád Radim Sitař využil alespoň na stavbu brány na Vilemínině 
stezce. „Jsem si však vědom, že brána nám být útěchou za ztracený 
kus přírody nemůže,“ uzavřel Radim Sitař, který společně s dalšími 
dobrovolníky pokračuje průběžné v údržbě sousední Vilemíniny 
stezky. Naposledy se zde dobrovolníci sešli 15. března.
O využití pokáceného dřeva má zájem i nelahozeveská samospráva. 
Potvrdil to starosta Jakub Brynda (Pro Nelahozeves). K samotnému 
kácení se vyjadřovat nechtěl, aktivita Správy železnic ho ale dle jeho 
slov nijak nepřekvapila.

Významný krajinný prvek Kralupy nezaregistrovaly
Místní ekologické spolky se před několika lety pokusily zvýšit ochra-
nu Dvořákovy stezky také tím, že navrhly její registraci jako význam-
ný krajinný prvek. Ten je v zákoně definován jako „ekologicky, geo-
morfologicky nebo esteticky hodnotná část krajiny“. Tím by místo 
získalo silnější zákonnou ochranu proti nežádoucím zásahům.
Již v roce 2021 vydala k registraci významného krajinného prvku 
doporučující stanovisko Agentura ochrany přírody a krajiny Čes-
ké republiky. Jde o instituci, která poskytuje mimo jiné odbornou 
podporu výkonu státní správy na úseku ochrany přírody a kraji-
ny. Agentura označila stromořadí na Dvořákově stezce za hodné 
ochrany. „Stezka má nesporný krajinářský význam. Středně staré 
listnáče tvořící stromořadí mají dobrou perspektivu pro výskyt dře-
vobytného hmyzu, ptáků a dalších skupin organismů,“ uvádí se ve 
stanovisku, které dále oceňuje místní skalní výchozy tvořené kar-
bonskými pískovci s unikátními ukázkami voštinového zvětrávání. 
V doporučení agentura dále navrhuje udělat dílčí prořez náletů pro 
podporu korun stromů tvořících stromořadí.
Proti registraci významného krajinného prvku se ale postavila Správa 
železnic, kralupský odbor životního prostředí ji vyslyšel a prvek neza-
registroval. Správa železnic svůj nesouhlas opírala zejména o tehdy 
právě probíhající územní řízení pro Rekonstrukci nelahozeveských tu-
nelů, jehož součástí byla i souhlasná stanoviska kralupského odboru 
životního prostředí a Obecního úřadu Nelahozeves s vykácením části 
stromů na Dvořákově stezce. Kralupský odbor životního prostředí se 
však k registraci významného krajinného prvku nevrátil ani poté, co 
bylo v roce 2022 územní řízení zastaveno a oba souhlasy s kácením 
byly zrušeny krajským úřadem. Na doplňující dotazy k této otázce už 
Jan Kobera nereagoval.

Zpevnění zdi
Správa železnic zasahovala na Dvořákově stezce už před něko-
lika měsíci, v tomto případě se ale nejednalo o kácení stromů, 
ale o zpevnění opěrné zdi pod tratí naproti areálu Marina Vltava.  
O zabezpečení požádal Správu železnic nelahozeveský starosta, 
protože se obával její destabilizace – zeď se na několika místech 
drolila. Pražská firma CTB v prosinci a lednu provedla zabezpečení 
zdi pomocí ocelových táhel a chemické injektáže. Práce vyšly na 
325 tisíc korun.
Obec v tomto místě zároveň na druhé straně cesty odstranila starý 
plot a prořezala náletové dřeviny. Tím se otevřel nový výhled ze 
stezky na Marinu.

(mm)
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Malinko ze  
starodávných časů…
Vrátím se trochu do doby nedávné, k výrobně vánočních 
ozdob. Na snímku, z roku 1959 v jedné dílně, se díváme na 
linku stříbřitých řetězů. Vpravo je paní Bočanová z obce Le-
šany, základy prací byly vždy v rukách dělnic. Továrnička 
„Svobodárna“ měla na pozemku vpravo od hřbitova sklad  
a zásoby skleněných trubic pro ozdoby foukané a tvarované. 
Po vnitřním stříbření a malování následovalo pečlivé balení 
do expedice.
Už po roce 1930 se ozdoby vyvážely po Evropě, i do zámoří, hlav-
ně do Severní Ameriky. Pracovalo se i na malých strojích, kde se  
z bílých buničinových pásků, máčených lepidlem, stáčely zvonky 
a podobné přívěsky rotačních tvarů, které se po vyschnutí a pří-
padném barvení, pak vázaly na ty řetězy.

Druhý obrázek je z roku 1961. V popředí je pan Antonín Svo-
boda a několik dělnic. Existuje i fotografie, kde je s ženami  
z Lešan, je to sepsáno v mých kronikách. Několik slov k jeho 
osobě: Narodil se roku 1881, v rodině u Klatov, a měl 11 sou-
rozenců. Později hledal práci i v Praze, byl dělníkem v továr-
ničkách na vánoční ozdoby, v Německu, Rakousku… Ve svě-
tové válce byl v Itálii, to už byl ženat. Po roce 1919 pracoval 
ve firmě Wippermann v Kralupech. Osamostatnil se, založil 
dílnu na vánoční ozdoby. Dařilo se mu a pak v Nelahozevsi 
postavil známý dům, kde bylo několik dílen do patra, také 
dílna s technickým zázemím a sklady. To už bylo roku 1925.  
A po znárodnění vedl výrobu syn Jindřich Svoboda. Starý 
pán byl v dílnách stále. To už bylo „Družstvo umělecké výro-
by“, tedy známá DUVA, a velice úspěšné.

Kolem mlýna na řece, pod zámkem, čp. 27, bylo už několik 
připomínek. Spousta dokumentů by zasloužila ucelenější 
zpracování, možná se pokusím. Ukáži jeden z dokumentů, 
za který byl v kanceláři zaplacen jeden zlatý. „Já níže pode-
psaný známo činím s tímto dlužním upsáním, obvzláštně 
že by toho potřeba nastala, že sem se dle Nejmilostivěšího 
Wejvodo-Knížecího Dekretu v Praze dne 24. března 1792,  
z Knížecího Nelahozeveského Důchodu, Osum Set Sedum-
desát Osum zlatejch: Pravím 878 zl., k vystavění vodního 
náhonu náležitě vydlužil – a v dobré minci obdržel…“ Do-
kument je obsáhlejší, pak podepsali svědci, dne 1. máje, též 
Vojtěch Zvěřina, mlynář nelahozeveský. K tomuto objektu 
jsou i pěkné nákresy. Náhon ku velkému mlýnu byl několi-
krát upravován, už dříve několikrát. 

Poslední snímek je z Lešan, z května roku 1945. V domě čp. 
55 byl starosta obce František Pokorný. V průběhu války byla 
na jeho činnosti v obci jen chvála a bylo mu řádně děkováno. 
V popředí stojí pan Josef Řehák, narozen roku 1879. Bydlel 
hned naproti, v malém domku čp. 13. Byl obecním poslíčkem 
a s bubínkem roznášel po obci důležité zprávy. Starosta od-
stoupil roku 1948, po ustavení místního národního výboru. 
Mnoho dokumentů je i v mých kronikách.

Václav Hlavatý
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Obec v průběhu března a začátku dubna vypořádávala připomínky ob-
čanů ke strategii rozvoje území Podhořan, které obec zveřejnila v únoru 
a představila občanům na veřejném setkání. Po vypořádání připomínek 
zveřejní obec novou verzi strategického dokumentu.
Strategie rozvoje z pera konzultační firmy ONplan má být zveřejněna 
v první polovině dubna (po uzávěrce zpravodaje) na webových strán-
kách obce v sekci Obecní úřad / Plánované projekty / Vize Podhořan. 
Lidé měli možnost dokument připomínkovat do 28. února.
Strategie v hrubých rysech popisuje možný postupný rozvoj lokality 
v Podhořanech mezi nádražím, Nádražní a Zagarolskou ulicí a čerpací 
stanicí Shell. Lokalita by se mohla v budoucnu postupně stát domovem 
pro 800–1000 nových obyvatel Nelahozevsi, jedná se však jen o hrubý 
odhad cílového stavu, kterého může být dosaženo až za desítky let.
V první etapě, s jejíž výstavbou se předběžně počítá na období let 
2027–2035, by měly být vybudovány zejména objekty služeb. To znovu 
zdůraznil starosta Jakub Brynda (Pro Nelahozeves) na únorovém i břez-
novém zasedání, v reakci na obavy některých obyvatel.
Obyvatelé severní části obce by podle dříve provedených průzkumů 
uvítali v místě lepší občanskou vybavenost, která zde dnes chybí. Z při-
pomínek došlých ke strategii území ale zároveň vyplývá, že zvyšování 
počtu obyvatel si veřejnost spíše nepřeje. Podle starosty jsou ale tyto 
věci propojené, protože bez větší kupní síly by se podle zástupců firmy 
ONplan služby neuživily. „Jedno bez druhého nejde,“ podotýká Jakub 
Brynda. Že objekty služeb budou postaveny v první etapě, hodlá vedení 
obec ošetřit smluvně v dohodě s budoucím developerem.

V ulici Pod Strání byla dříve samoobsluha, nájemce však provoz v roce 
2017 uzavřel. Jiného nájemce se nepodařilo najít, a to přesto, že před-
chozí provozovatel platil nájemné pouhých 1 000 Kč měsíčně a v domě 
navíc se svou rodinou sám zadarmo bydlel. Objekt je dnes již zbourán 
a na jeho místě má v příštím roce vyrůst nová budova, kterábude obsa-
hovat i prostory občanské vybavenosti.
Na květen či červen chce za tímto účelem starosta uspořádat další 
veřejné setkání s obyvateli, aby s nimi probral možné využití prostor. 
Zároveň to podle jeho slov bude příležitost diskutovat dále o strategii 
rozvoje území.
Pravděpodobně na podzim by pak měla být vypsána urbanisticko-ar-
chitektonická soutěž, ve které se bude hledat optimální podoba území 
řešeného ve strategii. Představitelé obce, soukromí majitelé předmět-
ných pozemků i zástupci firmy ONplan v této souvislosti opakovaně 
zdůrazňují, že hodlají v soutěži i v dalších krocích klást velký důraz na 
kvalitní architekturu, urbanismus a veřejná prostranství včetně dosta-
tečného množství zeleně. 
Právě charakter a hustota budoucího osídlení byla předmětem diskusí 
na posledních dvou zasedáních zastupitelstva. Z řad veřejnosti zazní-
valy obavy, že plánovaný počet obyvatel je na předmětnou plochu  
o velikosti deset hektarů příliš vysoký, což se negativně promítne i do 
dopravní zátěže v lokalitě, a že tohoto počtu nelze dosáhnout jinak 
než prostřednictvím vysokých bytových domů. Tuto obavu odmítl 
zastupitel Tomáš Robek (Pro Nelahozeves), podle nějž se v lokalitě 
nepočítá s domy vyššími, než jsou současné bytovky v Nádražní ulici. 
Ty mají tři nadzemní podlaží, přízemí je zvýšené. Zveřejněná strate-
gie předpokládá v lokalitě výstavbu domů o dvou až třech podlažích,  
v okolí nádraží se připouští až čtyřpodlažní domy a jedním ustoupe-
ným podlažím (jedná se o podlaží, které má menší plochu než podlaží 
pod ním). Na kraji území, podél silnice 608, strategie navrhuje prově-
ření možnosti výstavby domů i o více než čtyřech podlažích, které by 
tak mohly „odstínit“ vnitřní prostor od hlavní silnice.

(mm)

Obec vypořádala  
připomínky obyvatel  
ke strategii Podhořan

ZVEME VÁS NA AKCE 
DO NELAHOZEVSI!

RODNÝ DŮM A. DVOŘÁKARODNÝ DŮM A. DVOŘÁKA

ZÁMEK NELAHOZEVESZÁMEK NELAHOZEVES

29. 3. 2025
Slavnostní zahájení sezóny  
na Zámku Nelahozeves
Přijďte s námi oslavit jaro na akci  
pro celou rodinu.

10. 5. 2025
Veteráni na zámku
Potěšení pro milovníky dvou  
a čtyřkolových pradědečků, kteří tradičně 
přijedou na zámek ve velkém počtu.

26.-27. 4. 2025
Hrnčířské slavnosti
Objevte to nejlepší z hrnčířského umění  
na jednom místě v nádherném prostředí  
renesančního zámku. 

15. 7. 2025
Filmový koncert (open air)
Smyčce Pražského filmového orchestru pod 
taktovkou dirigenta Jiřího Korynty přiná-
ší velkolepý koncert plný hollywoodských 
melodií.  

26. 4. 2025
Rok na vsi:  
Filipojakubská noc
Poznejte, jak a proč se v 19. století 
slavilo pálení čarodějnic. 

7. 6. 2025
Rok na vsi: Letnice
Seznamte se blíže s křesťanským 
svátkem, který se slaví 50 dní  
po Velikonocích.

17. 5. 2025
Pro Gaudio v Nelahozevsi: 
Hudební mistři a mladé talenty 
Koncertní vyvrcholení 7. ročníku stipendijní 
akademie uměleckého vzdělání MenART. 
 

*Vyhrazujeme si možnost změny 
programu. Aktualizované informace 
zjistíte na naší webové stránce.
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Více než rok utíkají chovateli Josefu Krato-
chvílovi ovce z jeho pozemku nedaleko lešan-
ského rozcestí. Stádo ovcí se volně prochází 
po okolí včetně okolních komunikací, kde 
komplikuje provoz a ohrožuje bezpečnost 
dopravy. Majitele nakonec pravděpodobně 
za jeho lehkomyslnost nemine pokuta.
Na podnět obce Nelahozeves zahájil s Jose-
fem Kratochvílem odbor životního prostře-
dí Městského úřadu Kralupy nad Vltavou 
správní řízení. Podle nejmenovaného zdroje 
obeznámeného s případem čeká chovatele 
pokuta. Volný pohyb hospodářských zvířat 
po veřejných prostranstvích totiž zakazuje 
zákon na ochranu zvířat proti týrání i obecní 
vyhláška z roku 2004.
Chovatel byl již podle informací zpravoda-
je předvolán k podání vysvětlení, kde se 
měl hájit argumentem, že mu opakovaně 
neznámý pachatel ničí oplocení pozemku 
a umožňuje tak ovcím útěk. Úřad jej tedy 
vyzval, aby své tvrzení doložil například 
fotodokumentací poškozeného plotu či 
podáním oznámení policii. Kratochvíl již 
přitom loni pro Nelahozeveský zpravodaj 
uvedl, že ovce vypouští ze svého pozemku 
úmyslně, aby tím donutil řidiče jezdit po 
obci pomalu.
Obec Nelahozeves prostřednictvím za-
stupitele Iva Kubici (Pro Nelahozeves)  
v posledním roce urgovala kralupský úřad 
opakovaně, věc se ale táhla zejména kvůli 
pracovní vytíženosti referentky, která má 
ochranu zvířat v gesci. Podle vedoucího 
odboru životního prostředí Jana Kobery 
se úřad dlouhodobě potýká s narůstajícím 
množstvím agendy vyplývající z nových 
právních předpisů. 

(sb)

Majitele utíkajících 
ovcí čeká nejspíš  
pokuta

ZÁPIS do obecní mateřské školy 
pro školní rok 2025/2026
Přihlášku pro zápis dítěte do mateřské školy je možné získat na internetové ad-
rese www.elektronickypredzapis.cz do 25. dubna, případně osobně v budově 
mateřské školy ve Školní ulici, ale pouze 22. dubna od 7.30 do 15.30 hodin.

Žádost včetně potvrzení od lékaře je možné doručit datovou schránkou nebo 
přinést osobně do budovy ve Školní ulici v jednom z následujících termínů:

 • 6. května, 12.30–15.00 h

 • 7. května, 7.00–10.00 h

S sebou je třeba vzít také rodný list dítěte a průkaz totožnosti zákonného zástupce.

Přednostně jsou přijímány děti s trvalým pobytem v obci Nelahozeves (u cizinců, 
včetně uprchlíků, s místem pobytu v obci Nelahozeves), a to podle věku od nejstar-
ších po nejmladší. Děti mladší tří let (ke dni 31. 8. 2025) mohou být přijaty na zákla-

dě individuálního posouzení ředitelky školky. Děti s trvalým pobytem mimo obec Nelahozeves 
mohou být přijaty jen v případě volné kapacity.

Rozhodnutí o přijetí bude vydáno 27. května formou vyvěšení seznamu přijatých dětí na 
webových stránkách školy (www.msnelahozeves.cz). Rozhodnutí o nepřijetí bude předáno 
zákonným zástupcům osobně v termínech:

  • 27. května, 13.00–15.00 h

  • 28. května,  8.00–11.00 h

6.
 a

 7
. k

vě
tn

a

Rekonstrukce kostele svatého Ondřeje se blíží pomalu k závěru. Nyní se dokončuje oprava 
stropní klenby, pokračuje se v rozvodech elektřiny. V řešení je barva výmalby, to závisí na 
vyjádření památkářů. Bude se také sestavovat komise, která zvolí vhodnou vitráž. 
Novinkou je také to, že Římskokatolická farnost Kralup nad Vltavou podepsala s Nelahozevsí 
darovací smlouvu týkající se mobiliáře kostela, Nelahozeves se tak stala jeho vlastníkem. Ne-
lahozeves byla jedna z prvních obcí, která získala kostel bez mobiliáře. Nyní církev předává 
kostely současně s mobiliářem. Některé z předmětů jsou prohlášeny za kulturní památku a jsou 
evidovány v rejstříku Ministerstva kultury. Konkrétně jde o oltář, křtitelnici,kde byl pokřtěný An-
tonín Dvořák, dva náhrobky a kazatelnu. Mezi další darované předměty patří například mešní 
zvonek, obrazy, socha sv. Františka a socha sv. Václava, betlém, zpovědnice a další. 
Mezi předměty jsou také lavice, některé z nich nejsou v dobrém stavu, protože byly skladovány 
ve vlhké prostředí. Lze na nich najít vzkazy, které tam pravděpodobně vyryly děti při povinných 
hodinách náboženství před mnoha a mnoha lety. Více jak polovina lavic je však v pořádku. Stejně 
tak je potřeba věnovat péči lustru, který byl přibližně před 170 lety darován do kostela. Restauro-
vání osvětlení by mohlo stát do 50 tisíc Kč. Na opravu vybavení lze žádat o dotace.  
Koncem března proběhlo zasedání zastupitelstva, kde se projednával dodatek ke smlouvě  
o dílo. Dodatek zahrnoval přidání prací, které se týkaly podloží, práce na komunikaci, kon-
strukce z přírodního kamene a přesunu suti. Cena stavebních prací se dodatkem navýšila 
o 315 tisíc Kč. Je potřeba také vytvořit systém odvodnění kostela. Systém sestává ze šesti 
dešťových svodů ze střechy, šesti dvorních vpustí, jedné zasakovací rýhy a tří odvodňovacích 
žlabů ze žulových kostek. Dojde k osazení či výměně rozbitých pískovcových odvodňovacích 
žlábků na stávající dešťové svody ze střechy kostela. Dešťová voda bude odváděna potru-
bím až k místu vyústění u obvodové kamen-
né zídky a dále do odvodňovacího žlabu 
vytvořeného ze žulových kostek. Při výkopu 
odvodňovacího systému lze kopat pouze do 
30 cm, půlmetrový výkop by byl rizikový, pro-
tože okolo kostela býval hřbitov. Odvodnění 
bude stát přibližně 482 tisíc Kč. 
Kostel sv. Ondřeje je velmi cennou stavbou. Na 
dokončení oprav se pilně pracuje a dokončení 
se rýsuje na letní měsíce. Termín slavnostního 
otevření se obyvatelé Nelahozevsi včas dozví.

(am)

Jak pokračují opravy 
kostela sv. Ondřeje?
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V sobotu 22. března se uskutečnila akce 
Ukliďme Nelahozeves. Nelahozeves se tak 
zapojila do celostátního projektu Ukliďme 
Česko, byť o týden dříve. Tento projekt ka-
ždoročně přitahuje desítky dobrovolníků 
ze všech koutů obce, kteří se rozhodnou 
pomoci zlepšit vzhled své obce a okolí. Do 
úklidu se zapojil myslivecký spolek, hasiči, 
spolek Rybníčky, Dynamo Nelahozeves spo-
lečně s vedením obce a dalšími občany.
Akce začala v devět hodin. V obci bylo vytvořeno 
sedm stanovišť, každé z nich měla na povel kon-
taktní osoba. Ta s dobrovolníky na místě organizo-
vala a rozdělovala úkoly. Pytle na odpad poskytla 
dobrovolníkům obec. Po skončení akce byla při-
pravena odměna – občerstvení v infocentru, na 
hřišti v Horním resortu a v areálu Dynama.
O den dříve se do akce zapojily děti ze Základní 
školy Nelahozeves a děti ze spolku Dobrodruh. 
Pro menší děti ze spolku to bylo poprvé, kdy  
s úklidem pomáhaly, a ty starší se akce zúčast-

nily dokonce dvakrát – dopoledne ve škole  
a pak na odpoledním kroužku. Velkou pochva-
lu si tak zaslouží jak děti, tak učitelé. Čtvrťáci  
s paní učitelkou Vovsovou a děti z Mateřské ško-
ly Zagarolská při této příležitosti vyhnali Mora-
nu u Miřejovického mostu a přivítali jaro.
Tato akce měla širší význam, než je úklid obce. 
Ukázala, že lidem záleží na prostředí, ve kterém žijí.

(am)

Ukliďme Nelahozeves 2025: 
Společně pro čistší a krásnější okolí

Infocentrum Nelahozeves se opět prezento-
valo na mezinárodním veletrhu cestovního 
ruchu Holiday World, který se konal ve dnech 
14.–16. března v Praze, a to na stánku střed-
ních Čech, konkrétně Kladenska a Slánska. 
Návštěvníci si mohli odnést propagační ma-
teriály a získat tipy na výlety. Nové informační 
materiály najdete i přímo v Infocentru Nela-
hozeves, kde jsou k dostání zdarma.
Na začátku dubna jsme se zúčastnili konfe-
rence A. T. I. C. (Asociace turistických infor-
mačních center) v Telči, kde jsem nasbírali 
spoustu potřebných informací a inspiraci do 
další aktivit infocentra.
Přicházející jaro jsme oslavili speciální bese-
dou Večer se sládkem Františkem Poláčkem, 

který stojí za pivem Dvořákova múza. Během 
večera měli návštěvníci možnost se dozvědět 
snad vše o zlatavém moku z úst odborníka 
na slovo vzatého. Návštěvníci mohli ochutnat  
i nové pivo Jarní Ale 12° a pokochat se novými 
pivní tácky právě s motivem Dvořákovy múzy. 
Na měsíc duben se plánuje další z řady ob-
líbených kvízů, tématem budou všeobecné 
znalosti. Kvíz se uskuteční v sobotu 12. dub-
na. Pokud máte tým, nebojte se přihlásit.
Během velikonočních svátků se můžete za-
stavit na oblíbenou kávu a dort, budeme tu 
pro vás. Zároveň se v neděli 20. dubna usku-
teční oblíbené tradiční Pomlázkování s plete-

ním pomlázek, jarním tvořením a mnohými 
dobrotami. Pro děti bude opět připravena 
stezka s úkoly.
Na Velikonoční pondělí bude informační 
centrum otevřeno od 10 do 17 hodin. V ten-
to den bude otevřen i zámek Nelahozeves  
a Rodný dům Antonína Dvořáka.
V květnu, v závislosti na počasí, začne infor-
mační centrum pořádat tradiční středeční 
grilování. Pro milovníky piva se připravuje 
infokvíz na téma Pivo a vše kolem něj s Fran-
tiškem Poláčkem.
 K 80. výročí konce druhé světové války se mů-
žete těšit v infocentru na tematickou výstavu.
Veškeré informace a aktuality sledujte na na-
šich webových stránkách infocetrum.nelaho-
zeves.cz nebo na sociálních sítích. 

Helena Kubicová
vedoucí infocentra

Jaro v Infocentru Nelahozeves
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Masopust, Šibřinky 
a Dětský karneval

Chladné předjarní období si mohli obyvatelé Nelahozevsi zpestřit akce-
mi jako je Masopust, Šibřinky a Dětský karneval. 
Masopustní období je plné veselí, masek, dobrého jídla a pití a přá-
telského potkávání se. V sobotu 15. února prošel Nelahozevsí maso-
pustní průvod. Začal v dopoledních hodinách u hřiště TJ Dynamo Ne-
lahozeves. Maškarní průvod doprovodila kapela Lovesong Orchestra  
a odpoledne zpestřily nelahozeveské Drnkačky. Byla vyhlášena obec-
ní soutěž o nejhezčí masku – mezi maskami se skrýval Antonín Dvo-
řák, smrtka, medvěd, výpravčí, jeptiška či beruška. Vítěz byl vybrán na 
místě, stal se jím Jakub Pojar jako výpravčí, jako cenu získal start na 
cyklozávodu MTB Hanz (pozvánka na straně 24 a 27).
Každý, kdo přišel, mohl ochutnat nejen zabijačkové speciality a dát si 
nelahozeveské pivo, svařák, medovinu či mošt.
Šibřinky jsou tradiční taneční zábavy, které se konají v mnoha českých 
vesnicích a městech, zejména během masopustu. Jsou známé pro své 
veselí, barevné masky a kostýmy, a často zahrnují tance, soutěže nebo 
veselé scénky. Lidé se oblékají do různorodých a vtipných převleků, 
aby se pobavili a oslavili příchod jara. Šibřinky bývají plné smíchu, 
hudby a společenské atmosféry, což z nich činí oblíbenou akci pro 
všechny věkové kategorie.

Už 47. Šibřinky se konaly v sále TJ Dynamo Nelahozeves v pátek  
14. března. Tématem letošní zábavy byla Stezka Českem. Návštěvníci 
tak mohli přijít v různorodých maskách prezentujících tradice, krásy 
a nejen historické poklady naší země. Fantazii se meze nekladly. Na 
akci zahrála kapela Globus Band. Součástí byla bohatá tombola. Vy-
vrcholením akce bylo jako vždy půlnoční vystoupení.
Dětský karneval byl obdobou šibřinek pro děti, konal se také jako vždy 
v sále Dynama. Pro děti byly připraveny zábavné soutěže, diskotéka  
a dorazil i kouzelník. 
Na závěr zimy tak rozhodně v Nelahozevsi nebyla nuda! 

(am)

Vinopalna zve  
na velikonoční menu
Tým Restaurace Vinopalna se těší, že společně se svými hosty 
prožije krásný začátek jara a oslavy velikonočních svátků. Jak ji-
nak než u dobrého jídla. Každý den pro vás připravujeme novou 
polední nabídku, v kuchyni používáme jarní bylinky i sezónní 
suroviny od lokálních dodavatelů. Pravidelný přísun čerstvých 
mořských ryb je u nás samozřejmostí.
O Velikonocích se můžete těšit na speciální menu, ve kterém na-
jdete i recepty našich předků a zámeckých pánů. 

Otevřeno máme: 
čtvrtek–pátek–sobota 10.00–20.00 h 
neděle 10–21.00 h 
pondělí 8.00–20.00 h

Nezapomeňte přijít ochutnat Zelené pivo či domácí vaječný likér. 
Aktuální informace sledujte na našem Facebooku nebo webo-
vých stránkách www.vinopalnanelahozeves.com. Pro rezervaci 
míst volejte 773 601 119.

Tomáš Zahradníček, šéfkuchař
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– naše akce a plány
Klub Dobrodruh nemá problém naplnit 
své akce. Děti se k nám hrnou, když pro 
ně organizujeme hry, přespávačky, výlety 
nebo tábory – ty jsme naplnili bez obav tři, 
a kdybychom udělali další, zřejmě by také 
nebyl problém jej naplnit. Tábor v místě 
bydliště spojuje příjemné s užitečným a je 
to skvělá varianta hlavně pro menší děti. 

Z uplynulých akcí

Legohrátky 
18. ledna jsme uspořádali v klubovně Le-
gohrátky. Zuzana Sypecká si připravila pro 
děti ve věku od 5 do 12 let nejrůznější hry 
s kostičkami LEGO na rozvoj představivosti, 
kreativity, ale i spolupráce. Přinesla s sebou 
také inspirující modely, z nichž největší 
úspěch sklidil pohyblivý robůtek. LEGO stá-
le neztrácí na popularitě.

Chytrá zábava ve Středočeském 
muzeu v Roztokách
V sobotu 15. února jsme se vydali s par-
tou devíti dětí na výlet do Středočeského 
muzea v Roztokách u Prahy, kde právě 
probíhala interaktivní výstava Chytrá 
zábava. Výstava zapůjčená z liberecké 
iQLandie nabídla spoustu herních a na-
učných stanovišť, která děti nejen bavila, 
ale i inspirovala k přemýšlení o tom, jak 
funguje svět kolem nás.
Největší hit? Model černé díry – děti mohly 
sledovat, jak mince postupně mizí v jejím 
středu, což vzbudilo velké nadšení i otázky 
o vesmíru a gravitaci.
Po vědeckém bádání nás čekalo hraní ve 
sněhu a jako třešnička na dortu – maso-
pustní průvod v historickém centru Roz-
tok. Barevné kostýmy, hudba, tanec a ve-
selá atmosféra nás úplně pohltily.

2. přespávačka – Noc princezen
Z pátku 14. na sobotu 15. března se klu-
bovna Dobrodruhu proměnila v pohád-
kový zámek. Na naši druhou přespávačku 
dorazilo 15 princezen. Večer byl doslova 
nabitý programem – vyráběli jsme si ko-
runky a náramky, líčili se, tančili na disko-
téce a hráli zábavné hry.
Při večeři jsme si pochutnali na pizze a ná-
sledovalo večerní kino s pohádkou, které 

Plánujeme akce
Přichází jaro a s ním spousta plánů. Chtěli bychom dnes povzbudit všechny 
lidi s duší dobrodruha, pojďte se k nám přidat, vyrazte s námi a s dětmi na vý-
let, pojďte s námi připravit program pro rodiny, dílničku, stezku, nebo přijďte  
s vlastním nápadem. Práce s dětmi je radost.

1.–30. května Dinosauří stezka
12. května  Smaltovaný šperk – dílna pro větší děti a dospělé

15. května S podoložkou za zdravou nožkou – vyšetření stavu  

  chodidel na podostroji a ukázka cvičení pro děti pro zdravá  
  chodidla, informace pro rodiče ke zdravé chůzi dětí

23. května  Pirátské odpoledne pro rodiny v Marině – zábavné  

  odpoledne pro plné pirátů, mořských panen, žraloků, her   
  i pokladů. Nebude chybět pirátská tancovačka a tematické   
  občerstvení.

20.–22. června Výlet do Želíz za přírodou i pod stan 
  – skály, kempování, koupaliště, příroda

24.–27. června  Zpátky na stromy – příměstský tábor pro školáky 

Bližší informace o těchto a dalších pořádaných akcích sledujte na našich stránkách 
www.klubdobrodruh.cz.

Petra Wandrolová

pomohlo navodit poklidnou atmosféru na spaní. 
Ráno děti odcházely se spoustou zážitků, úsměvem 
na tváři a krásnými výtvory, které si odnesly domů.
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Montessori mateřská a základní  
škola Via Libertatis oslaví  
deset let v Nelahozevsi
V tomto roce to bude deset let od chvíle, 
kdy v Nelahozevsi začala působit soukro-
má základní a mateřská škola Via Liberta-
tis, založená na pedagogice Montessori. 
Jedná se o vzdělávací přístup, který klade 
důraz na svobodu dítěte při učení, respek-
tování jeho individuálních potřeb a rozvoj 
vlastní zodpovědnosti. Uplatňuje se zde 
partnerský přístup plný respektu ke všem 
stranám. A přesně to bylo znát na první po-
hled z návštěvy školky a školy.
Kapacita školy, která sídlí v Zagarolské ulici, 
je v současné době 62 dětí v základní škole 
a 30 dětí v mateřské. Děti provází školkou  
a školou třináct průvodců. Ti se dětem vě-
nují individuálně, představují jim pomůc-
ky a materiály, na jejichž výrobě se sami 
podílejí. Montessori přístup děti rozvíjí 
také proto, že přirozeně využívá období, 
kdy děti mají velmi silnou vnitřní motivaci  
– v senzitivním období se velmi snadno 
učí. Pomůcky a materiály vycházejí z přiro-
zených vývojových fází dítěte. Například 
čtyřleté děti velmi zajímají písmena, a proto 
jsou pomůcky přítomné už ve školce.
Materiály a pomůcky jsou nejen velmi lí-
bivé a elegantní, ale i propracované. Je 
tedy na průvodci, aby s nimi dítě seznámil. 
Kostky tu nejsou proto, aby z nich dítě po-
stavilo komín, ale aby se seznámilo s desít-
kovou soustavou. V žádném případě nejde 
o to, dítě zahltit množstvím informací, ale 
nechat ho zapojit veškeré smysly a nechat 
ho rozvinout představivost. To dítě využije 
v budoucnu například v geometrii. 
Pomůcky jsou k dispozici jen v jednom vy-
hotovení – díky tomu se děti učí spolu do-
mlouvat na spolupráci. To může být těžké 
především pro nováčky, a proto je obvyk-
lé, že prvních šest týdnů je období hájení 
– dostatečný čas na adaptaci pro všechny 
strany. K dětem se přistupuje empaticky  
a s respektem. Děti jsou spolu ve smíšených 
věkových skupinách, což místo soutěživosti 
podporuje přirozenou kooperaci.
Děti, které projdou školkou, jsou připrave-
ny pro pokračování na této základní škole, 
ale velmi dobře se zapojují i v jiných ško-
lách. Při přechodu ze školky do školy se 
průvodci díky znalosti předškolní diagnos-
tiky dokáží zaměřit na konkrétní doved-
nosti, ve kterých se dítě potřebuje rozvíjet 
ke svému osobnímu maximu. Na vyšším 
stupni základní školy se už kromě Monte-
ssori materiálu objevují i běžné učebnice. 
Starší děti si nepotřebují svět osahat, ale 

už mají rozvinutou 
abstrakci. Průvodci se s dětmi domlouvají 
na týdenním plánu, kdy se budou věnovat 
kterému učivu – český jazyk, matematika, 
smyslová výchova, praktický život a kos-
mická výchova (tam spadá vše, co nás ob-
klopuje, např. přírodopis, zeměpis, dějepis 
a další). Na základní škole se učí v tzv. troj-
ročích – věkově smíšených třídách. V kaž-
dém trojročí je maximálně 24 dětí. 
Při výběru střední školy děti z Montessori 
školy většinou ví, co je baví a co očekávají 
nejen od středoškolského učiva, ale i od 
pedagogů. Pro absolventy základní školy 
Via Libertatis nebývá šok přechod na „běž-
né“ vzdělávání, ale dle slov ředitelky Marti-
ny Johany Tejedor je to často spíše přístup 
pedagogů – pokud se ke studentům cho-
vají bez respektu.
Děti jsou ve škole Via Libertatis hodnoceny 
slovně – získají tak zpětnou vazbu o tom, 
kam v učivu došly, kde jsou jejich silné  
a slabé stránky. Od začátku třetího trojročí 
(sedmé třídy) žáci začínají sbírat kredity – 
ty se následně převádějí na známky, aby 
děti získaly přehled o tom, jakou by na 
běžné škole získaly známku. Podle toho se 
pak rozhodují, zda si známku zlepší napří-
klad nepovinnou prací, nebo zda jsou spo-
kojeny se svým výkonem.
Zápis probíhá formou osobního setkání  
s rodiči a dítětem. Ředitelka Martina Jo-
hana Tejedor rodičům vysvětlí fungová-
ní školky a školy a provede je budovami. 
Ohlasy rodičů jsou velmi pozitivní, ačkoli 
se na první pohled může zdát, že si děti 
mohou dělat, co chtějí, jak ukázala i nedáv-
ná diskuse na facebookové stránce „Nela-
hozeveští sobě“. Tyto laické představy jsou 
ale značně zkreslené. I Montessori škola ve 
skutečnosti dětem nastavuje hranice, činí 
tak ale citlivě s respektem k dětem jako 
osobnostem. Děti tento způsob jednání 
vnímají a stává se jejich přirozeností. 

(am)

Spuštění  
nového vysílače 
v Nelahozevsi  
bylo odloženo  
na duben
Spuštění dlouho očekávané základnové sta-
nice pro mobilní sítě v Nelahozevsi se opět 
odkládá. Přestože ještě v únoru mluvčí společ-
nosti CETIN Ctibor Jappel avizoval, že by vysí-
lač měl být spuštěn „každým dnem“, aktuálně 
se termín posunul až na konec dubna.
Podle informací od firmy ISFIN, která stojí za 
projektem vysílače, byla stavební část dokon-
čena včas. Zdržení nyní způsobují technické 
úpravy na straně mobilních operátorů – tech-
nologie na stožáru je sdílená mezi O2 a T-Mo-
bile, přičemž zdržení patrně nastalo právě  
u druhého jmenovaného operátora.
„Pevně věříme, že tento termín je již konečný 
a stanice bude minimálně od května vysílat,“ 
uvedla zástupkyně ISFIN Marie Hochmalová.
Vysílač byl postaven již v loňském roce na po-
zemku rodiny Lobkowiczů poblíž lesa Bažantni-
ce. Po svém spuštění má výrazně zlepšit pokrytí 
signálem v centru Nelahozevsi a v Lešanech.

(sb)
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Čas na novou podlahu? Přijďte si vybrat k nám!
Nabízíme:

• Vinylové podlahy

• Dřevěné podlahy

• Laminátové podlahy

• PVC linolea

• Koberce

Chcete rekonstruovat? 
I s tím můžeme pomoci. Provádíme 
celkové rekonstrukce interiéru. 
Cenová nabídka ZDARMA. 

Otevřeno:

PO  8-12  13-17

ÚT  8-12  13-15

ST  8-12

ČT  8 -12  13-17

PÁ  8-12 

Poradíme  
Zavezeme
Položíme

Jan Novák - Interiéry

www.interiery-novak.cz

Chmelova 550
Kralupy n. Vlt. 

+ 420 602 119 949
novak@interiery-novak.cz

ÚT  8-12  13-15

ČT  8 -12  13-17

PÁ  8-12 

Jan Novák - Interiéry

Chmelova 550
Kralupy n. Vlt. 

+ 420 602 119 949
novak@interiery-novak.cz

/ nebo dle 
dohody

komerční  inzerce    

Na zámku zahájili sezónu. 
Ta letošní bude protkaná 
speciálními událostmi
Zima je u konce a pamětihodnosti ve sprá-
vě organizace House of Lobkowicz otevře-
ly své brány všem turistům a milovníkům 
historie a umění. 
Zámek Nelahozeves přivítal jaro a s ním turi-
stickou sezónu v sobotu 29. března od 10 do 
18 hodin. Pro návštěvníky byl připraven pro-
gram, v němž si na své přišli všichni členové 
rodiny, od těch nejmenších až po jejich rodiče  
i prarodiče. Kromě prohlídek zámku si návštěv-
níci mohli na trhu koupit zajímavé suvenýry 
nebo lahodné občerstvení od několika desítek 
lidových řemeslníků. Děti se vyřádily jak na při-
lehlém hřišti, tak i v tajuplné Stezce poznání (se 
sladkou odměnou). Zámecká prohlídka byla 
navíc po celý den zdarma pro děti do 12 let.
Po celou sezónu budou běžný nelahozeveský 
provoz doplňovat speciální události, první  
z nich bude již tradiční festival Hrnčířské slavnos-
ti o víkendu 26. a 27. dubna. Také v tomto roce 
se akce odehraje v rodinném duchu a zaměří se 
nejen na české hrnčířství a keramiku, ale i další 

tradiční řemesla jako tlu-
čení másla či ražbu mincí. 
Vstup na akci je pro obyvatele 
Nelahozevsi zdarma.
Hrnčířské slavnosti doplní v Rodném domě 
Antonína Dvořáka druhé setkání z cyklu Rok 
na vsi zaměřené na téma Filipojakubské noci. 
Návštěvníci tak v sobotu 26. dubna zažijí atmo-
sféru probouzející se vesnice po dlouhé zimě, 
přesvědčí se o tom, jaká byla práce košíkáře  
a sami si budou moci něco pěkného vyrobit.
Rodný dům pravidelně ožívá i hudbou. Na-
posledy se zde uskutečnil koncert 21. března, 
kdy zde v rámci probíhajícího českého turné 
vystoupil pěvecký sbor americké univerzity 
Juniata College.
Do Rodného domu si letos v únoru našel cestu 
také pořad České televize Toulavá kamera. Ve 
čtyřminutové reportáži, kterou televize odvysí-
lala 9. února (můžete ji nalézt v archivu iVysílání) 
vystupují i děti z místní základní školy.

(mm)
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Přechod ze zimy 
do jara v Klubu 
seniorů
V únoru proběhla dobře připravená cestopis-
ná prezentace paní Aleny Hurychové na téma  
Srí Lanka. Je to ostrovní stát v jihovýchodní Asii, 
nacházející se v blízkosti poloostrova Přední In-
die na ostrově Cejlon, což byl také do roku 1972 
oficiální název státu.

V kulturním domě Vltava jsme měli možnost 
zhlédnout koncert s názvem „Petr Hapka a jeho 
potměšilí hosté“ k nedožitým osmdesátinám to-
hoto skladatele. Připomněl nejen ranou písňovou 
tvorbu pro Hanu Hegerovou, ale také spolupráci  
s partnerem Michalem Horáčkem.

Hapkovy písně interpretovali Kateřina Marie Tichá, 
Petra Hřebíčková, Hana Holišová, Dušan Kollár, Jan 
Maxián a další. Zpěváky doprovodil pětičlenný or-
chestr sólistů v nastudování Petra Maláska.

Cestovatel Jakub Greschl nám zprostředkoval 
indonéský ostrov Bali a Singapur, městský stát 
v jihovýchodní Asii na stejnojmenném ostrově  
a přilehlých 63 ostrůvcích.

Do našeho klubu jsme pozvali dva harmonikáře. 
Za jejich doprovodu se všem hezky zpívalo a od-
polední pohodové sezení mělo skvělou náladu.

Působivou prezentaci o Nepálu si pro nás při-
pravila naše oblíbená cestovatelka a rodačka  
z Nelahozevsi, průvodkyně Hana Tomsová.

V dubnu máme před sebou muzikál „Mýdlový 
princ“ a těšíme se na každoroční návštěvu výsta-
viště v Litoměřicích, kde si vždy ze Zahrady Čech 
přivezeme nějaký jarní pozdrav.

Eva Vintrová

Nelahozeves si připomene  
80 let od konce druhé  
světové války
Nelahozeves si letos připomene 80 let 
od konce druhé světové války. Součástí 
vzpomínky bude například tematická 
výstava v místním infocentru. Ačkoliv 
se v obci přímo nebojovalo, události let 
1939–1945 zasáhly její obyvatele i okolní 
region velmi citelně.
Po okupaci Československa německou 
armádou v březnu 1939 se i Nelahozeves 
ocitla pod nacistickou správou. Byl roz-
puštěn Sokol, omezena činnost spolků  
a zavedena řada nařízení, která omezo-
vala každodenní život. Ulice i obchody 
byly přejmenovány na německé názvy, 
aby okupanti zdůraznili svou moc.
Místní obyvatelé čelili nuceným pracím  
i odvodům. Někteří se zapojili do odboje, 
jiní byli zatčeni a vězněni – například Ja-
roslav Lukeš, který byl poslán do Terezí-
na. Každodenní realitou bylo i přísné za-
temnění po setmění, které mělo chránit 
před leteckými útoky.
Závěr války přinesl do oblasti tragické 
události. Při leteckém náletu v prosinci 
1944, jehož cílem byla rafinerie v Kralu-
pech nad Vltavou, dopadly kvůli husté 
mlze bomby na okolní obce včetně Ne-
lahozevsi. Zemřeli civilisté – například 
paní Fárová v Hleďsebi či pan Holaj ve 
Veltrusích. Výbuchy mimo jiné poškodily 
i Miřejovický most.
Zvláštní kapitolu představuje událost  
z 8. května 1945, kdy Nelahozeves sehrá-
la významnou roli v závěrečných bojích. 
Místní odbojáři, včetně náčelníka Sokola 
Václava Jírového, se pokusili zastavit ně-
mecký obrněný vlak směřující do Prahy, 
který měl za úkol potlačit tamní povstá-
ní. Připravili past – nákladní vozy nalo-
žené materiálem nasměrovali proti při-
jíždějícímu vlaku. Akce byla jen částečně 

úspěšná: podařilo se znehybnit část vla-
ku a ukořistit výzbroj, ale během střetu 
padli Václav Jírový a kulometčík Miloslav 
Růžička. Na jejich počest byl nad tratí 
vztyčen památník, který připomíná jejich 
statečnost. Návštěvníci ho mohou vidět 
při procházce po dnešní Vilemínině stez-
ce.
Součástí letošních připomínek 80. výročí 
konce druhé světové války je i obnova 
prostoru kolem památníků obětem prv-
ní a druhé světové války, které se nachá-
zejí přímo pod zámkem v Nelahozevsi. 
V březnu došlo k vyčištění tohoto místa, 
které bylo dlouhodobě zarostlé náleto-
vou zelení. Po dřívější opravě pamětních 
desek se nyní prostor prosvětlil a získal 
důstojnější podobu. Cílem je navrátit 
tomuto pietnímu místu jeho původní 
význam a estetickou hodnotu. Na úpra-
vách se podílela Správa a údržba obce ve 
spolupráci se zástupci rodiny Lobkowic-
zů a dalšími aktivními obyvateli, kteří se 
dlouhodobě věnují péči o veřejnou ze-
leň. Obnova tohoto prostoru je součástí 
širší snahy o zkrášlení centra obce a pod-
zámčí, které tvoří přirozené srdce Nela-
hozevsi. V úpravách se bude pokračovat  
i v dalších měsících.
Ačkoliv od konce války uplynulo už osm 
desetiletí, místní na tuto kapitolu neza-
pomínají. Každoročně v květnu se v obci 
konají pietní akty u pomníků padlých  
a také na místním hřbitově, na němž jsou 
pochováni dva vojáci Rudé armády. Piet-
ními akty si obyvatelé připomínají nejen 
oběti války, ale i odvahu tehdejších ge-
nerací. Tyto vzpomínkové akce propojují 
minulost se současností a připomínají, 
že svoboda není samozřejmost.

(sb)
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Novinky ze stolního tenisu 2024/2025  
                                   - faleš povolena

Mládež do 15 let
Mládež má za sebou atypickou sezónu. Z důvodu malého počtu při-
hlášených družstev v okrese se neuskutečnila soutěž oddílů, a tak se 
mohli s vrstevníky utkat pouze na pěti turnajích bodovacího turna-
je mládeže Regionálního svazu stolního tenisu (BTM RSST) Mělník, 
v Neratovicích a na okresních přeborech v kategorii do patnácti let 
(U15), které se konaly přímo u nás v Nelahozevsi. Mládež lze rozdělit 
na dva tábory – děti, které již pár let trénují, a nováčky, kteří se rychle 
začlenili a také začali sbírat zkušenosti na prvních turnajích.
V bodovacích turnajích se potkává mládež do 19 let. Nasazovaní nejsou 
do skupin dle věku, ale dle výsledků (skupina 1 – nejmenší zkušenosti, 
skupina 7 – nejvyšší zkušenosti). Každá skupina se většinou skládá ze 
sedmi hráčů, kteří se na příštím turnaji mohou zařadit až o dvě skupiny 
výše, pokud svoji skupinu s přehledem vyhrají. Systém turnajů byl le-
tos zaveden nově v Neratovicích a vylaďuje se. Poctivý trénink dvakrát 
týdně, včetně fyzické přípravy, začíná být znát, a tak věříme ve větší jis-
totu, zlepšení do příštího roku a pravidelnou účast mládeže ve vyšších 
výkonnostních skupinách, kde více než medaile nasbírají mnoho zku-
šeností a zahrají si těžká utkání. Tréninky jsou vždy na závěr okořeněny 
obíhačkou, za kterou junioři sbírají body.  Na konci sezóny pak bude 
vyhlášen „mistr obíhačky“. Zatím to vypadá na „mistryni“ Kamilu, ale 
uvidíme, zda její velký náskok ještě někdo nedohoní.
Poděkování patří hlavně trenérům Martinu Varhulíkovi a Honzovi Vik-
torinovi, kteří hledají podněty, jak zlepšit umění dětí, vylaďují techniku, 
pálky, potahy a fyzickou přípravu. Děkujeme také dospělým, kteří občas 
přijdou na svůj trénink dříve, zahrají si s dětmi a tím je posouvají dále.

Dospělí
Dospělí hrají regionální přebor RSST Mělník. V sezóně 2024/2025 se 
rozdělili do čtyř družstev – Dynamo A, B, C a D. Dynamo A hraje stabil-
ně první třídu, již mnoho let podává vyrovnané výkony a letos se drží  
v polovině tabulky. Dynamo B a C hrají druhou třídu – B ji hraje pra-
videlně, C se do ní probojovalo letos, po loňském postupu ze třetí tří-
dy. Oba týmy hrály pěkné zápasy a držely se v první polovině tabulky. 
Proto se dostaly do playoff, kde v prvním kole své soupeře porazily  
a utkaly se spolu ve finále o postup do první třídy, který si nakonec vy-
bojovalo Dynamo B v poměru 21:15. Při posledním zápasu došlo k sou-

boji generací – Kristiána a Alenu dělí téměř 
60 let. V příštím roce se tedy můžeme těšit 
na dvě družstva v první třídě – Dynamo A 
a Dynamo B. Dynamo C zůstává v druhé 
třídě, Dynamo D hraje třetí třídu a umístilo 
se uprostřed tabulky. Je tvořeno převážně 
dorostenci sbírajícími zkušenosti. Pokud 
je třeba, nastupují za ně jako náhradníci 
i zkušenější sportovci z mládeže do 15 let 
(nejzkušenější Kristián pravidelně). 
U dospělých jsme se pokusili také trochu 

„okořenit“ zaběhlé, a tak od roku 2025 vyhlašujeme „rakeťáka měsíce“ 
– hodnotí se největší posun ve výkonnostní tabulce okresu. Celkovým 
vítězem „rakeťáka sezóny 2024/2025“ se nakonec nestal dospělý, ale 
třináctiletý Michal, který jako náhradník hrál jedno utkání ve druhé 
třídě za Dynamo C a porazil mnohem silnějšího soupeře, čímž si získal 
velký počet bodů a v tabulce vyletěl vzhůru jako opravdový rakeťák.
Pokud vás zaujalo naše nadšení a chtěli byste se také něco přiučit, získat 
nové známé a kamarády, nebojte se přijít se podívat na tréninky. Tré-
ninky dospělých probíhají v úterý a ve čtvrtek od 19.00 do 21.00 hodin, 
tréninky dětí ve stejné dny od 17.30 do 19.00 hodin. V případě dětí prosí-
me o info na telefon 607 681 684 (M. Varhulík), abychom s vámi počítali. 
Budeme se na vás těšit.
Závěrem bychom chtěli poděkovat obci Nelahozeves za finanční pod-
poru, díky které jsme konečně pořídili nové dresy. Jak nám „sluší” po-
suďte na přiložených fotografiích.

Marie Varhulíková

Tým dětí na BTM Neratovice 

Lešanské
čarodějnice

Lešanská Višňovka

středa 30. dubna 2025

16-18 h čarodějnická stezka pro děti v sadu | 17:00 opékání
buřtů | 19:00 zapálení čarodějnice na ohni ve Višňovce 

Spolek Lešanský sad vás srdečně zve na

lesanskysad@gmail.com |  602 592 862

Nejlepší výsledky týmu BTM za rok 2024/2025

Zlaté medaile 
Kamča (13) – skupina 2,  
Petr (14) – skupina 1

Stříbrné medaile 
Michal (13) – skupina 3,  
Kíťa (12) – skupina 1

Bronzové medaile 
Zdeněk (11) – skupina 2,  
Zdeněk (11) – skupina 1

Nejlepší výsledek na okresních přeborech U15

4. místo Kamča (13) – U15 dívky 
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V sobotu 5. dubna 2025 jsme si připomněli 105 let od založení 
Sokola Hleďsebe–Podhořany.
Pamětníci a příznivci Dynama si přišli zavzpomínat na doby, kdy zde hrá-
li divadlo, cvičili v sále nebo běhali po hřišti. V 19 hodin všichni zhlédli 
úspěšné představení S tvojí dcerou ne, nastudované místními ochotníky.

Sokol Hleďsebe–Podhořany byl založen 7. 2. 1920. Do práce v jednotě 
se zapojilo mnoho zapálených lidí, kteří uměli strhnout i ostatní, a za-
krátko se z naší sokolské jednoty stala jedna z nejsilnějších v celé Pod-
řipské župě. Krátce po založení Sokola byl založen i divadelní spolek, 
který patřil v obci jak počtem členů, tak nastudovaných představení,  
k nejaktivnějším. Spolek přečkal mnoho leckdy dramatických udá-
lostí, ale díky dobrému základu a předávání zkušeností přežil a po-
kračuje dál. Stále si u nás můžete zacvičit, zakopat, zahrát stolní tenis  
a zdokonalit se v sebeobraně nebo se zúčastnit akcí pořádaných pro 
veřejnost. Všichni jste srdečně zváni.
Přeji našemu spolku mnoho dalších úspěšných let, plné hřiště i sál, spous-
tu zapálených cvičitelů, trenérů a lidiček, kteří mají Dynamo v srdci.

Mirka Pantůčková

Dynamo slaví  
105 let od založení

Příprava Galaktikos na jarní sezónu vyústila v první mistrovské utká-
ní s týmem FK Čechie v neděli 29. března. Před zmíněným důležitým 
zápasem proběhla v rámci přípravy na sezónu dvě přátelská utkání.
První na hostujícím hřišti v obci Kleneč, kam Galaktikos přijeli poměřit 
své síly s místními fotbalisty. Nelahozevský tým byl již od začátku zá-
pasu herně lepší, a to se projevilo na konečném výsledku 10:0, který 
odpovídal skvělé kondici a herní kombinaci sehraného týmu.
Druhý zápas se konal na domácím hřišti Dynama Nelahozeves, kam si 

Galaktikos na poslední víkend před mistrovským utkáním pozvali tým 
Ledčice, který je ve vedení tabulky čtvrté třídy okresu Mělník. Oba týmy 
předvedly výborný výkon, hra se přelévala ze strany na stranu a ani po 
prvním poločase, za stavu 1:1, nebylo jasné, kdo si odnese vítězství. Na-
konec Galaktikos po vyrovnaném a napínavém souboji zvítězili 3:1.
S posíleným sebevědomím z předešlých přátelských zápasů a odhodlá-
ním vstoupit do jarní sezóny  v nejlepší formě nastoupil tým Galaktikos 
v domácím prostředí vlastního hřiště proti prvnímu týmu tabulky 3. tří-
dy okresu Mělník, FK Čechie, na který Dynamo ztrácelo tři body (umís-
těno na čtvrtém místě tabulky). Zápas začal kvalitní hrou v obrovském 
tempu, kdy tým Čechie měl v první polovině hry navrch. V druhém po-
ločase se již hra začala vyrovnávat a konec zápasu patřil Dynamu. V po-
sledních minutách měl dokonce domácí tým při několika standardních 
situacích našlápnuto k vítěznému gólu, který neočekávali jen fotbalisté, 
ale také jejich fanoušci, kteří se navzdory proměnnému jarnímu počasí 
sešli v hojném počtu. Vítězný gól nepřišel a fotbalisté se rozešli s remí-
zovým výsledkem 1:1, který oběma týmům přinesl po jednom bodu do 
sezónní tabulky, ve které se tým Dynama Nelahozeves Galaktikos stále 
drží na čtvrté příčce s 21 body.

(bm)

Rozjezd podzimní sezóny – Galaktikos 

Tým Galaktikos 

V sobotu 17. května se v Miřejovicích bude konat každoroční cyklis-
tický závod pořádaný místním týmem  MTB Hanz. Minulého ročníku 
měli zájemci šanci se zúčastnit až na podzim, v říjnu. V letošním roce 
se termín akce posouvá na květen. Pořadatelé věří, že změna termí-
nu pomůže závodníkům více se soustředit  na své výkony a nelámat 
si hlavu s nepříznivým podzimním počasím.
Akce bude rozdělena do dvou hlavních částí – program pro děti 

a program pro dospělé a juniory. Závodníci z řad dětí budou roz-
děleni podle věku do skupin, které určí délku trasy, kterou budou 
muset podstoupit k dokončení závodu. Dělení postupuje od nej-
menších cyklistů, kteří závod absolvují na odrážedlech, přes děti 
od čtyř do pěti let, šesti až sedmi let, osmi až devíti, desíti až je-
denácti až po dvanácti- až třináctileté cyklisty, s nejdelší dětskou 
trasou.
Většinou nejobsažnější skupina dospělých a juniorů zdolá hlavní, 
MTB Hanz závod dlouhý 23 km, jehož vyhlášení zakončí sportovní 
část večera a odstartuje volnou zábavu v podobě posezení u ohně 
a opékání buřtů.

(bm)

MTB Hanz cyklozávody 
tentokrát už v květnu
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ODPOLEDNE 
PIRÁTSKÉ

KLUB DOBRODRUH NELAHOZEVES
A MARINA VLTAVA VÁS ZVOU NA

ŽRALOCI A MOŘSKÉ PANNY   

HRY PRO DĚTI

LODIČKY 

NÁMOŘNICKÉ DOBROTY

POKLAD

23.5. 
MARINA VLTAVA NELAHOZEVES 

OD 15 HODIN

PIRÁTSKÁ TANCOVAČKA

Sp
ol
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16. února zemřela Miloslava 
Vintrová, nejstarší občanka 
Nelahozevsi. Bylo jí 100 let. 
Narozeniny oslavila jen o mě-
síc dříve, 11. ledna.

O úmrtí Miloslavy Vintrové 
informoval obecní úřad na 
Facebooku.

Poslední rozloučení s Milo-
slavou Vintrovou proběhlo 
v kralupském kostele.

(mm)

Zemřela Miloslava 
Vintrová, nejstarší 
občanka obce

2025

Obec jako v každém roce připravuje vítání nových občánků. 
Slavnostní akt je určen pro děti s trvalým pobytem v Nelahozevsi 
narozené v období od 1. 5. 2024.
Vyplněnou přihlášku (naleznete ji na webu obce v aktuali-
tách) doručte nejpozději do 12. května buď osobně na obecní 
úřad (můžete ji vhodit do schránky) nebo e-mailem na adresu  
alice.plundrova@nelahozeves.cz.
Další informace můžete získat na telefonním čísle 315 785 290.

Vítání občánků v Nelahozevsi

Pokud jste si 27. února zapnuli Českou televizi, 
možná jste spatřili povědomou tvář. Ve vědo-
mostní soutěži soutěžila nelahozeveská rodačka 
Alena Ovsenáková.
Alena Ovsenáková je známá jako hráčka a trenérka 
oddílu stolního tenisu. Vystudovala Matematicko-
-fyzikální fakultu Univerzity Karlovy a vyučovala 
matematiku a výtvarnou výchovu. Stolní tenis hraje 
za TJ Dynamo Nelahozeves, kde dříve po mnoho let 
vedla družstvo žáků. Oddíl má dnes již třicetiletou 
tradici, slavil úspěchy na okresní i krajské úrovni. 
V televizi Alena Ovsenáková nevystupovala popr-
vé, v minulosti soutěžila v AZ kvízu. Tentokrát se 
účastnila vědomostní soutěže Kde domov můj. 
Soutěž moderuje Aleš Háma. Alena Ovsenáková  
v pořadu pozvala diváky do Nelahozevsi do rodné-
ho domu Antonína Dvořáka, vyzdvihla také kostel 
svatého Ondřeje a divákům přiblížila krásnou pro-
cházku Dvořákovou stezkou. Do druhého kola se 
bohužel neprobojovala. Pro nelahozeveské i přesto 
patří mezi vítěze.

(am)

Alena Ovsenáková 
soutěžila v pořadu 
Kde domov můj

 Alena Ovsenáková (vpravo)  
v pořadu Kde domov můj
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Sběratel s více něž třicetiletou  
praxí koupí a bezplatně ohodnotí  

starožitnosti všeho druhu. 
Např.: obrazy, mince, zlato, hodiny, porcelán  

a další starožitnosti. Platím vždy hotově na místě.  
Nejlepší ceny od sběratele! 

Tel. 732 961 266 

Periodický tisk územního samosprávného celku. Číslo: 2/2025. Datum 
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CESTU POHÁDKOVÝM
LESEM
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Rodina Lobkowiczů hledá pracovníky pro zámek 
Nelahozeves a Rodný dům Antonína Dvořáka na 
pozice koordinátor/kustod, průvodce, kustod/prodej-
ce suvenýrů a obsluha bistra. Podrobnosti lze nalézt na 
webové stránce www.lobkowicz.cz/kariera.

V parku na návsi na trávnících v Kralupské ulici  
u nového chodníku nechala obec na konci zimy vysadit 
okrasné květiny. Nyní s příchodem jara již začínají kvést.

Obec se chystá vydat kalendář s fotografiemi 
místních psů. Obec vyzvala majitele, aby své psy do 
kalendáře nominovali. Nominace lze zasílat do 15. dub-
na e-mailem na adresu ivo.kubica@nelahozeves.cz, do 
předmětu je třeba uvést Psi ze vsi. V e-mailu by mělo být 
uvedeno jméno psa, jméno a příjmení majitele, telefon-
ní číslo a samozřejmě fotografie psa.

Marina Vltava nabízí vyhlídkové plavby lodí pro 
12 osob po okolí, do Kralup nad Vltavou. Přívoz je  
v provozu na zavolání.
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Akce v Nelahozevsi a okolí
Ι  místní akce   •  Ι  akce poblíž

   DUBEN

Vajíčkobraní
Sobota 12. dubna od 12 do 17 hodin, 
náměstí Velvary
Tradiční velikonoční a vaječné trhy

Infokvíz
Sobota 12. dubna od 18.30 hodin, 
infocentrum
Téma: všeobecné, aby se mohli 
zúčastnit všichni! • Registrace týmů 
na infocentrum@nelahozeves.cz 

Alej Václava Hlavatého
Středa 16. dubna od 10.00 hodin, 
zahájení v ulici U Dvora (Lešany)
Slavnostní otevření aleje  

• Více na straně 7

Pomlázkování
Neděle 20. dubna od 13 do 17 hodin, 
infocentrum
Jarní tvoření a pletení pomlázek  
• Velikonoční stezka pro děti 
• Velikonoční dobroty  

• Více na straně 26

   Běh veltruským parkem
Sobota 26. dubna od 9 hodin,  
areál letního kina
Běžecké závody pro celou rodinu 
• Registrace na www.behparkem.cz 
nebo na místě

Hrnčířské slavnosti
Sobota a neděle 26.–27. dubna  
od 10 do 18 hodin,  
zámek Nelahozeves
Lidová řemesla, kejklíři, hudební  
a taneční vystoupení, projížďky na 
ponících • Více na straně 15

Rok na vsi: 
Fiipojakubská noc
Sobota 26.–27. dubna  
od 10, 13 a 15 hodin,  
Rodný dům Antonína Dvořáka
Vyprávění o tradicích filipojakubské 
noci s kvízem • Výroba čarodějnice, 
májky a píšťalek, ukázky košíkářství  
• Interaktivní pátrací hra  
• Rezervace na www.lobkowicz.cz/
rodny-dum-a-dvoraka

Pálení čarodějnic 
Středa 30. dubna,  
Skála/Višňovka 
Více na stranách 23 a 27

   KVĚTEN

Jazzový festiválek u řeky
Sobota 3. května  
od 15.00 do 22.30 hodin, 
 levý břeh Vltavy pod mostem TGM,  
Kralupy nad Vltavou

Komunitní jóga  
s Petrou Plutnarovou 
Neděle 4. května od 18 hodin, 
rodný dům Antonína Dvořáka
Registrace: petra.plutnarova@gmail.com 

• Vstupné dobrovolné

Veteráni na zámku
Sobota 10. května od 8 do 16 hodin, 
zámek Nelahozeves
Setkání fanoušků historických vozidel  
• Jízdy šlapacích autíček • Komentovaná 
přehlídka dobových kočárků

Cyklistické závody  
MTB Hanz
Sobota 17. května od 12.30 hodin, 
Miřejovice
Cyklistické závody pro celou rodinu  
• Více na straně 24 a 27

Medvědí stezkou
Sobota 17. května, Pavilon přátelství, 
park Veltrusy
Populární závod dvoučlenných hlídek 
po vyznačené trati s úkoly

Koncert Pro Gaudio
Sobota 17. května
15 hodin, Rodný dům Antonína Dvořáka 
koncert stipendistů akademie MenART 
19 hodin, Rytířský sál zámku Nelahozeves 
koncert mentorů akademie Ivo Kahánka 
(piano), Irvina Veniše (klarinet) a Jana Fišera 
(housle) • Vstupné 250 Kč, předprodej na 
www.lobkowicz.cz/MenART

Májové tvoření
Neděle 18. května od 14 do 18 hodin,  
Rybníčky (Pod Strání)
Tvoření z přírodních materiálů  
• Bojovka • Opékání buřtů • Pořádá 
Spolek Rybníčky • Více na straně 25

Pirátské odpoledne 
Pátek 23. května od 15 hodin, Marina Vltava
Zábavné rodinné odpoledne plné pirátů, 
mořských panen, žraloků, her i pokladů  
• Pirátská tancovačka, tematické 
občerstvení • Pořádá Klub Dobrodruh  
• Více na straně 25

Májovka
Sobota 24. května od 19 hodin, TJ Dynamo
Taneční zábava • Tombola, dražba májky  
• Taneční vystoupení • Hraje Vocal band  
Markéty Aptové • Více na straně 27 

   ČERVEN

Cesta pohádkovým lesem
Neděle 1. června od 14 hodin,  
Vrbičky (Pod Strání)
Stezka pro děti s pohádkovými úkoly

Dětské sportovní odpoledne
Středa 4. června, hřiště TJ PTZ Viktorie

Dny Kralup
Středa až neděle 4.–8. června
Podrobnosti na www.dnykralup.cz

Dvořákův festival: Milí moji…
Pátek 6. června od 19 hodin
Komponovaný pořad průvodce seriálem  
České televize Modrá krev • František Kinský 
(mluvené slovo), Matyáš Novák (klavír)  
• Vstupné 490 Kč,  
předprodej na www.smsticket.cz

Rok na vsi: Letnice
Sobota 7. června,  
Rodný dům Antonína Dvořáka
O křesťanském svátku, který se slaví 50 dní 
po Velikonocích

Festival pod zámkem
Pátek 13. června od 17 hodin,  
restaurace Vinopalna
Více na straně 27

Slavnosti růží
Sobota–neděle 14. a 15. června  
od 10 do 16 hodin, zámek Veltrusy
Tradiční slavnosti růží • Přednášky,  
kostýmované prohlídky • Promenádní  
koncert v neděli v 15 hodin

Koncert Magdalény Kovářové
Sobota 14. června,  
Rodný dům Antonína Dvořáka
Recitál mladé talentované klavírní umělkyně 
• Vstupné 190 Kč, předprodej na  
www.lobkowicz.cz/rodny-dum-a-dvoraka

Komunitní jóga  
s Petrou Plutnarovou
Neděle 15. června od 18 hodin,  
Rodný dům Antonína Dvořáka
Registrace: petra.plutnarova@gmail.com 

• Vstupné dobrovolné


